
سرمقالهویترین  پیشنهاد

جنگهاتشدیدمیشود
  یوسف مکی، روزنامه نگار

جنگی که اکنون میان روسیه و اوکراین در حال وقوع 
اســت، یک جنگ نیابتی اســت که در آن روسیه نقش 
بازیگر اصلی جنگ را ایفا می کند، در حالی که تمام غرب 
در حمایت از اوکراین ایستاده است و از شکست نیروهای 
آن جلوگیری می کند و در این رویارویی نظامی برای 
اوکرایــن تمام ابزارهای لازم برای ادامه دادن به جنگ 

| صفحه 2 را بخوانید را فراهم می کند...

درختان
ازطلایسبز نعمتیفراتر

   کاظم شیبانی - بردسکن / روزگار
درختان ریــه های با ارزش 
زمین هســتند و وجوشــان 
اهمیت بالایــی برای زمین 
و ســایر موجودات زنده اش 
دارد. ضرورت و اهمیت وجود 
درختان بر هیچ شخصی پوشیده نیست و همه بر 

این واقفیم...

یادداشت

| صفحه 7 را بخوانید 

گفت و گو با یک اقتصاد دان 

اقتصادایراناسیرسیاستاست
دلار ۵۰ هزار تومان، سکه بالای ۳۰ میلیون تومان، پراید 
۳۴۰ ملیون تومان و... ؛ این شــرایط در حالی خودنمایی 
می کنــد که کنترل قیمــت دلار به قاعده نمی تواند امری 
دشوار برای دولت باشد، اما ظاهراً مافیا همچون همیشه به 
قدری قدرت و اختیار عمل دارد که قوه مجریه هم نمی تواند 

از پسِ کنترل شان بر بیاید...

گزارش

| صفحه 3 را بخوانید 

عضو کمیسیون امور داخلی کشور:

مسئولاننسبتبه
مسمومیتدانشآموزان

بیتفاوتنیستند
     عضــو کمیســیون امــور داخلــی کشــور و 
شوراها در مجلس گفت: مسئولان نسبت به 
موضوع مسمومیت دانش آموزان بی تفاوت 
نیســتند و همه دســتگاه های مسئول پیگیر 

علت این مسئله هستند...

وزیر نیرو خبر داد؛

مگاواتی افزایش۱۰هزار
بهرهوریبرق

بدونکاهشرفاه
کبــر محرابیــان،  وزیــر نیــرو از ارائــه      علــی ا
برنامــه افزایــش ۱۰ هــزار مگاواتــی بهــره وری 
برق بدون کاهش رفاه اجتماعی به مجلس 

شورای اسلامی خبر داد...
  || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

اقتصادکشور گرانهبر «ازضربهفعالیتهایسودا گار گزارش»روز

کمبود ارز نداریم
   یک کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در شرایط فعلی کمبود ارز وجود ندارد، گفت: 
درآمدهــای ارزی رونــد صعــودی داشــته؛ امــا متأســفانه در اقتصــاد مــا ســفته بازی و 
گرانه به شدت محبوب است. متأسفانه در زمان بروز نوسانات ارزی  فعالیت های سودا

بسیاری از سودجویان با حضور در بازار دلار و انجام اقدامات رسانه ای، برخی از مردم 
را به سمت ورود هیجانی به بازار سوق می دهند؛ باوجوداینکه در برخی موارد نهادهای 

  || صفحه  صفحه 33  نظارتی با این افراد برخورد می کنند...

صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

 چتر سبز 
 مددکاران اجتماعی 

بر سر نظام سلامت
7

 مردم یارانه نقدی بگیرند 
ضرر می کنند!

3

چرخش دولت های عربی به سوی دمشق؛

به وقت شام! 
2

آب  هست، اما  کم 
4

گهی فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای )7070--14011401(( گهی فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای )آ آ
کد پایگاه ملی:  کد پایگاه ملی:  5313937153139371    

روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی

۱-موضوعمناقصه: تامین وسایل نقلیه سواری )تاکسیرانی(شرکت گاز استان مرکزی
بــه تعــداد تقریبــی80 دســتگاه خــودروی ســواری مشــابه پژو/ســمند/پارس/ال90 و یــک دســتگاه وانــت  کــه 

اکثریــت خودروهــا و راننــده هــای  آن در حــال حاضــر موجــود مــی باشــد.
:  شرکت گاز استان مرکزی  گزار 2-مناقصه

3-پیمان فاقد پیش پرداخت می باشد.
گشایشپیشنهادها:  کیفیو 4-محلومهلتدریافتاسنادارزیابی

زیابی کیفی از طریق سامانه  ستاد  www.setadiran.ir  امکان پذیر است.  دریافت اسناد ار
زیابی کیفی، لغایت ساعت 16/00 مورخ 1401/12/27 می باشد. مهلت دریافت اسناد ار

زیابــی لغایــت ســاعت 12/00 مــورخ 1402/01/19 بصــورت الکترونیکــی از طریــق ســامانه   مهلــت ارســال اســناد ار
ســتاد  می باشــد.  

زیابــی کیفــی شــده و پــس از کســب حداقــل امتیــاز لازم در  زمــانارســالمــدارکمناقصــه: مناقصــه گــران ابتــدا ار
زیابــی کیفــی، در مراحــل بعــدی مناقصــه شــرکت می نماینــد. فرآینــد ار

کاتمالیمناقصه: در اسناد مناقصه اعلام خواهد شد گشایشپا زمان
5- پیمانــکاران بایســتی دارای گواهینامــه ایمنــی و صلاحیــت کار خدماتــی )کــد حمــل و نقــل( از وزارت تعــاون 

ــی  ــه مل ــادی ، شناس ــد اقتص ــال 1400، ک ــده س ــی ش ــی حسابرس ــای مال ــن صورته ــی  و همچنی ــاه اجتماع کار و رف
اشــخاص حقوقــی ایرانــی و کــد کاربــری پایــگاه ملــی مناقصــات باشــند. 

: بــه مبلــغ تقریبــی 278.720.000.000ریــال بــر اســاس  گــزار 6-مبلــغبــرآوردیوپیشــنهادیدســتگاهمناقصــه
پیــش بینــی ســطح حداقــل دســتمزد و اجــاره ســال 1402 مــی باشــد. .) مبلــغ دقیــق بــرآورد در زمــان توزیــع اســناد 

مناقصــه اعــلام خواهــد شــد(  
: برابــر مصوبــه هیئــت دولــت بــه شــماره 123402/ت  کار فرآینــدارجــاع 7-میــزانونــوعتضمیــنشــرکتدر
50659 هـــ مــورخ 94/09/22 بــه مبلــغ 11.575.000.000ریــال مــی باشــد. .) مبلــغ دقیــق بــرآورد در زمــان توزیــع 

اســناد مناقصــه اعــلام خواهــد شــد(.
8- رعایت قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی الزامی است.

رســانی اطــلاع  پایــگاه  ســایت  وب  بــه  بیشــتر  اطلاعــات  کســب  جهــت   تواننــد  مــی  گــران   مناقصــه 
بــا شــماره تلفــن -32412185 -086 امــور قراردادهــای شــرکت گاز اســتان  یــا  WWW.shana.ir مراجعــه و 

مرکــزی تمــاس حاصــل فرماینــد. 
تلفکس: 086-32776660 

 نوبت دوم

گهی:۱463۰94 آ شناسه

نماینده مجلس:

پولواحدشانگهایایجادشود
عضو شورای مرکزی فراکسیون انقلاب مجلس 
شورای اسلامی گفت: در راستای خنثی سازی 
تاثیر دلار و یورو بر اقتصاد کشور و مقابله با مافیای 
ارزی بایــد انعقاد پیمان هــای پولی دوجانبه و 
چندجانبه را در دستور کار قرار دهیم.  ابوالفضل 
ابوترابی نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای 
اسلامی، با اشاره به نوسانات بازار ارز اظهار داشت: 
ما امروز با جنگ اقتصادی دشمن علیه کشورمان 
مواجه هستیم و این مسئله بر هیچ کس پوشیده 
نیســت.  وی تاکید کرد: باید در راســتای خنثی 
سازی تاثیر دلار و یورو بر اقتصاد کشور و مقابله با 
مافیای ارزی باید انعقاد پیمان های پولی دوجانبه 
و چندجانبه را در دســتور کار قرار دهیم. عضو 
شورای مرکزی فراکسیون انقلاب مجلس شورای 
اســلامی اظهار داشت: راه اندازی واحد پولی به 
نام شــانگهای همانند واحد پول یورو در اروپا، 
می تواند گشایش های زیادی را از نظر اقتصادی 
برای کشور های عضو پیمان شانگ های از جمله 

کشورمان به همراه داشته باشد.

ابوترابی خاطرنشــان کرد: ۸۵ درصد مبادلات 
ایران با کشور های دوست و منطقه انجام می شود 
و ما می توانیم برای داد و ستد از واحد های پولی 
یکدیگر اســتفاده کنیم که این مسئله به رواج و 
رونق پول ملی کشور های طرف مبادله نیز منجر 

خواهد شد.
وی افزود: مدیران دولت و مجلس فقط مسئولیت 
اعلام دشمنی، دشمنان علیه ملت ایران را ندارند 
بلکه باید به مقابله با توطئه های دشمنان بپردازند، 
و ثبت خرید و فروش ارز در ســامانه بهترین راه 

برای مقابله با مافیا در بازار ارز است. 
عضو شورای مرکزی فراکسیون انقلاب اسلامی 
مجلس با بیان اینکه باید فروش فیزیکی ارز و سکه 
و شمش توسط صرافی ها ممنوع شود و خرید و 
فروش طلا و ارز از طریق سامانه انجام شود، اظهار 
داشت: با خرید و فروش ارز و سکه از طریق سامانه 
می توانیم جلوی مافیا در این حوزه را بگیریم چرا 
که با نظارت دقیق و ایجاد سامانه جلوی تخلفات 

با سهولت بیشتری گرفته می شود.

مشوق مجلس برای فرزندآوری در جریان بررسی بودجه؛

متولدانسال۱4۰2
بورسمیشوند سهامدار

دولت مکلف شد به ازای هر فرزند که از ابتدای سال ۱۴۰۲ 
متولد خواهد شد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا ۲۲ هزار میلیارد 
ریال جهت خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله 

در بورس به نام فرزند اختصاص دهد.
بر این اســاس، دولت مکلف اســت ماهانه معادل ۲ درصد از 
یک دوازدهم هزینه های جاری شرکت های دولتی و بانک ها و 
مؤسسات انتخابی وابسته به دولت مندرج در پیوست شماره ۳ 
این قانون که سودده و فاقد زیان انباشت طبق آخرین صورت 
مالی حسابرسی شده باشد، به استثنای هزینه های استهلاک 
و هزینه عملیات بانک و بیمه را از حساب های آنها برداشت و 
به پیوست شماره ۱۳۰۴۲۵ جدول ۵ این قانون واریز کند. از 
منابع این محل، دولت مکلف به اجرای ماده ۱۱ قانون جوانی 
جمعیت براساس سازوکار اجرایی که وزارت امور اقتصادی و 
دارایی به تصویب هیأت وزیران رسانده است، خواهد بود. بر 
این اساس به ازای هر فرزند که از ابتدای سال ۱۴۰۲ متولد 
خواهد شد، مبلغ ۲۲ میلیون ریال تا سقف ۲۲ هزار میلیارد 
ریال از محل ردیف ۱۳۰۴۲۵ جدول شــماره ۵ این قانون 
صرفاً جهت خرید واحدهای صندوق سرمایه گذاری معامله 

در بورس به نام فرزند اختصاص می یابد.

اخبار کوتاه

گروسیدرسازمانانرژیاتمیایران:

همکاری با ایران 
ادامه دارد

رییسسازمانانرژیاتمیکشور:

ایران غنی سازی بالای 
60 درصد نداشته است

 فراخوان مناقصه عمومی با ارزیابی کیفی بصورت فشرده  فراخوان مناقصه عمومی با ارزیابی کیفی بصورت فشرده 
) دو مرحله ای ( به شماره ) دو مرحله ای ( به شماره 20010927690002022001092769000202

روابط عمومی شرکت گاز استان تهران

ــو پــروژه ســامانه حفاظــت الکترونیــک یکــی از  شــرکت گاز اســتان تهــران در نظــر دارد بخــش اکتی
ایســتگاههای CGS شــرکت گاز اســتان تهــران را بــا مشــخصات و شــرایط ذیــل از طریــق مناقصــه 

عمومــی بــه پیمانــکار واجــد شــرایط واگــذار نمایــد .
: شرکت گاز استان تهران  گزار ۱-نامونشانیدستگاهمناقصه

تهــران، خیابــان ایرانشهرشــمالی، نبــش خیابــان اراک، ســاختمان شــماره 160، طبقــه چهــارم، بلــوک 
7، دفتــر امور قـــراردادها 

2-موضوعمناقصه:
بخــش اکتیــو پــروژه ســامانه حفاظــت الکترونیــک یکــی از ایســتگاههای CGS شــرکت گاز اســتان 

تهــران مــی باشــد .
3-مدتاجراءپروژه:  180 ) یکصد و هشتاد ( روز تقویمی می باشد .

4-محلاجراءپروژه:  در یکی از ایستگاههای CGS شرکت گاز استان تهران می باشد .
: حراست شرکت گاز استان تهران گزار 5-نمایندهدستگاهمناقصه

کارفرما: 48/546/801/584 ریال می باشد . 6-برآورداولیه
 7- نــوع و میــزان تضمیــن شــرکت در مناقصــه مطابــق مصوبــه شــماره 123402/ت 50659 ه- 
مــورخ 94/09/22 هیــات محتــرم وزیــران بــه مبلــغ 2/427/340/079                ) دو میلیــاردو 

ــد. ــی باش ــال م ــه ( ری ــاد و ن ــزارو هفت ــل ه ــیصد و چه ــون و س ــت میلی ــت وهف ــد و بیس چهارص
تاریــخ  تــا   1401/12/14 تاریــخ  از   : مناقصــه  در کننــدگان شــرکت آمادگــی اعــلام مهلــت -8
یــا بصــورت حضــوری  بــه شــماره 81972794 و  از طریــق نمابــر  آمادگــی  اعــلام  1401/12/21 و 

. باشــد  مــی  اداری(  ســاعت  در  آگهــی  در  منــدرج  )آدرس 
9-مهلــتدریافــتاســنادمناقصــه: از تاریــخ 1402/01/14 تــا تاریــخ 1402/01/21 و محــل دریافــت 

آن واقــع در شــرکت گاز اســتان تهــران )آدرس منــدرج در آگهــی در ســاعت اداری( مــی باشــد .

۱۰-تاریــختکمیــلوارســالاســنادمناقصــه: حداکثــر تــا پایــان وقــت اداری روز ســه شــنبه 
مــورخ 1402/02/05 و محــل ارســال و تحویــل اســناد شــرکت گاز اســتان تهــران)آدرس منــدرج 

در آگهــی( مــی باشــد .
گشــایشاولیــهاســناد: روز چهارشــنبه مــورخ 1402/02/06 واقــع در شــرکت گاز اســتان  ۱۱-تاریــخ

تهــران مــی باشــد .
پیشنهادات: مدت اعتبار پیشنهادات سه ماه می باشد . ۱2-مدتاعتبار

۱3-شرایطمتقاضی: 
- آخرین تغییرات روزنامه رسمی )صاحبان امضاء مجاز شرکت (

- ارائه گواهی معتبر از سازمان حراست وزارت نفت . 
- شــرکتهایی میتواننــد در ایــن مناقصــه شــرکت نماینــد  کــه در لیســت شــرکتهای واجــد شــرایط 

فنــی و امنیتــی جهــت پــروژه هــای حفاظــت الکترونیــک وزارت نفــت قــرار دارنــد .
- داشتن تجربه کافی و مرتبط با موضوع مناقصه . 

- داشتن توان مالی. 
- داشتن گواهینامه تائید صلاحیت ایمنی پیمانکاران .  

- ثبت نام و اخذ کد اطلاع رسانی مناقصات از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور.
- عطــف بــه آئیــن نامــه اجرایــی راهکارهــای افزایــش ضمانــت اجرایــی و تقویــت حسابرســی، 
انعقــاد قراردادهــای بیــش از 10 برابــر نصــاب معامــلات متوســط ، صورتهــای مالــی حسابرســی 

شــده توســط حســابدار رســمی ، عضــو جامعــه حســاب داران رســمی مــورد نیــاز مــی باشــد .
متقاضیانــی کــه دارای شــرایط مذکــور در بنــد "13" فــوق بــوده و آمادگــی اجــرای پــروژه را دارنــد، 
مــی تواننــد جهــت دریافــت اســناد فنــی و مناقصــه پــس از اعــلام آمادگــی در زمــان تعییــن شــده 

جهــت دریافــت اســناد مناقصــه بــه آدرس منــدرج در آگهــی مراجعــه نماینــد .

 نوبت اول

گهی:۱464۱43 آ شناسه

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان تهران )سهامی خاص(
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سیاست 2
سرمقاله

قدم زدن رییس جمهوری 
فرانسه به همراه وزیر محیط 

زیست گابنُ در جنگلی در 
منطقه "لیبر ویل" گابن/ 

خبرگزاری فرانسه

گفتگوی وزرای خارجه 
آمریکا و انگلیس در 
نشست وزرای خارجه 
گروه بیست در شهر 
دهلی/ خبرگزاری فرانسه

گزارش تصویری

مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در نشست 

خبری مشترکی حضور یافتند.
به گزارش خبرنگار حوزه سیاست خارجی 
خبرگزاری تسنیم، صبح شنبه دور نهایی 
دیــدار و مذاکرات دوجانبه میان مدیرکل 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی با محمد 
اســلامی، معاون رییس جمهور و رییس 
سازمان انرژی اتمی ایران در این سازمان 

برگزار شد. 
مدیــرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در جریــان ســفر ۲ روزه به تهران، صبح 
روز شنبه ۱۳ اسفندماه جاری در سازمان 
انــرژی اتمی ایران حضور یافت و با معاون 
رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی 

ایران به دیدار و گفت وگو پرداخت.
پس از دیدار دوجانبه »رافائل گروسی« و 
»محمد اسلامی«، نشست خبری با حضور 
جمــع کثیری از خبرنگاران رســانه های 
داخلــی و بین المللی در ســازمان انرژی 

اتمی ایران برگزار شد.  

اسلامی:گفتگوهابهصورتپایدار
تاثیرگذارخواهدبود

اسلامی در ابتدا گفت: این دیدار اخیر که 
از روز جمعــه آغاز شــد پیام آور برقراری 
ارتباطــات به صورت حرفه ای بین ایران و 
آژانس اســت. نکته قابل توجه این اســت 
که گزارشات همواره اعتماد آفرین باشد و 
بتوانیم به صورت اطمینان بخش برای حل 
و فصل مسائل بدون ورود عناصری که نیت 
آنها برهم زدن روابط عادی است، به وجود 
بیاوریــم. این مطالب در قالب گفتگوهای 
مشترک بین ما و آقای گروسی انجام شده 
و اطمینان دارم به صورت پایدار تاثیرگذار 

خواهد بود.
اســلامی گفت: در هفته ای که گذشــت 
مــا ۲9 امیــن کنفرانس هســته ای را در 
دانشگاه بهشتی برگزار کردیم و توافق شد 
کنفرانس بعدی ما )۳۰ امین( بین المللی 
باشد. این اقدام کمک می کند یک روایت 
گری صحیحی در خصوص برنامه هسته ای 
ایران که قابل ملاحظه اســت برگزار شود 
و این کنفرانس با مشارکت آژانس برگزار 
خواهد شــد و مورد حمایت آقای گروسی 

هم قرار گرفت.

سهمبانوانایرانیدانشمندهستهای
قایگروسیشد موجبشگفتیآ

وی افزود: ســهم بانوان تاثیرگذار هسته ای 
دیشب در ضیافت شام باعث شگفتی آقای 
گروسی شد که چقدر زن تاثیرگذار در این 
حوزه در ایران هستند. پیام واضح همایش 
دیشب این بود که جریان علمی هسته ای 
در ایران یک جریان قدرتمند است و حضور 
بانــوان بیانگر این بــود که این دانش رو به 
گسترش است و پیام آور صلح و مودت است.

آنچهکهدرچارچوبپادماناسترا
اجرامیکنیم

اســلامی در خصــوص احتمــال صدور 
قطعنامــه علیه ایران گفــت: ایران برای 
پیشــبرد اهداف توسعه خودش که تماما 
واضح اســت مصمم بــوده و منافع ملی 
خــودش را با هیچ چیزی عوض نمی کند. 
اگر بخواهد قطعنامه ای صادر شود مراجع 

ذی ربط تصمیم خواهند گرفت. آنچه که 
در چارچوب پادمان اســت برای اطمینان 
بخشــی به آژانس، آنان را اجرا می کنیم 
و نمی گذاریــم عواملی که این ارتباطات 
را بخواهد زیر ســوال ببــرد به وجود آید. 
همکاری ها به طور مســتقیم ادامه دارد و 
نمی گذاریــم عواملی باعث عدم اطمینان 

شوند.

ایرانغنیسازیبالای6۰درصد
نداشتهاست

اسلامی در خصوص توافقات انجام شده در 
این سفر و ادعای غنی سازی ۸۴ درصدی 
ایران اظهار کرد: اگر به گزارش آقای گروسی 
مراجعه کنید می بینید که شناسایی غنی 
ســازی ۸۴ درصدی و بررسی های انجام 
شده از تولید، ایران غنی سازی بالای 6۰ 

درصد نداشته و ابهام برطرف شده است.
در خصوص سه مکان هم الگویی را توافق 
کردیم در ســال گذشته و همان را دنبال 
خواهیم کرد. بخشی از تهدیدات را با آقای 
گروســی صحبت کردیم و همچنان ادامه 

دارد و همکاران در حال گفتگو هستند.

روابطمانباآژانسبراساسپادمان
پایهریزیشدهاست

رییــس ســازمان انرژی اتمــی ایران در 
خصوص نشســت شــورای حکام گفت: 
سه کشــور اروپایی تمرکز می کنند روی 
تعهــدات برجامی، اما این تعهدات صفحه 
مقابل دارد و آن تعهدات آنان است. برای 
گام های اطمینان بخش با آقای گروســی 
ایــن توافق را کردیم که ما روابط خودمان 
را در قالــب پادمان پایه ریزی می کنیم و 
نکنه حائز اهمیتی اســت که تا زمانی که 
آنان به تعهدات خود عمل نکردند، روابط 
ما بر اساس پادمان است. این مسئله مورد 

توافق ما قرار گرفته است.

گروسی:آمادهایمتاکاررابهپیشببریم
گروسی نیز در این کنفرانس گفت: باعث 

افتخار است که به تهران برگشتم. در این 
دیدار بسیار مهم ما آماده هستیم تا کار را به 
پیش ببریم. دیشب جلسه ای با دانشمندان 
ایرانی داشتم و امروز نیز جلسات ما ادامه 

دارد.
وی ادامه داد: دو مســئله وجود دارد، 
اول توقعات بالا اســت. حضور شــما از 
مطبوعات نشان دهنده اهمیت مسئله 
است و در سطح جهان هم این توقعات 
به چشــم می خورد کــه تضمین هایی 
برای مســئله هسته ای ایران داده شود. 
دوم، مربوط می شود به همکاری فنی و 
علمی بین ایران و آژانس. شب گذشته 
در این خصوص با آقای اســلامی بحث 
کردم. قرار اســت یک رویداد ســنتی 
شخصیت بین المللی پیدا کند تا ببینیم 
چه طور آژانس می تواند به ایران کمک 
کند و این نشست در سال  آینده برگزار 

می شود.

حملهبهتاسیساتاتمی
کاملامحکوماست

گروســی در خصــوص تهدیدات رژیم 
صهیونیســتی علیه تاسیسات هسته ای 
ایران گفت: در این خصوص دو مســئله 
جداگانــه وجــود دارد. اول، حملــه به 
نیروگاه اتمی متاســفانه رایج شــده و 
این به دلیل جنگ اوکراین اســت. دوم، 
طــی کنفرانس های عمومی آژانس این 
حملات محکوم شــده اســت. پس من 
فکــر می کنم که حمله به تاسیســات 
اتمی کاملا محکوم اســت و غیرقانونی 
اســت. و خارج از فرم هایی اســت که ما 
عمل می کنیم و امیدوارم بتوانیم از این 
نیروگاه ها که یکی از آنان اوکراین است، 

حمایت کنیم.
مدیرکل آژانس در خصوص ســفرش به 
ایران گفت: بحث ما بحث کاری اســت و 
ضروری است، ما می خواهیم با ایران یک 
گفتگوی جدی داشــته باشیم. مسائلی 
بــود که باید با هــم صحبت می کردیم و 

خوشحالم که توانستم به ایران بیایم و در 
خصوص این مســائل بحث کنیم، اما کار 
تمام نشده و همچنان گفتگوها ادامه دارد. 
در پایــان روز می توانم رضایت خودم را از 
این سفر اعلام کنم و می خواهم بگویم که 

همکاری با ایران ادامه دارد.

همهکشورهادرجهانبایدعضو
انپیتیباشند

گروسی درباره اهداف آژانس و برنامه هایش 
در خصــوص مســائل هســته ای رژیم 
صهیونیســتی گفت: بازرسی های آژانس 
براساس توافقات با کشورهای عضو آژانس 
اســت و ایران هم یکــی از اعضای آژانس 
اســت. از جامعه ایران می خواهیم درک 
کند بابت این بازرســی ها چون این موارد 
براســاس توافقات NPT است و اسرائیل 
جزو ان.پی.تی نیست و توافق دیگری با آنها 
داریم اما از نظر من همه کشورها باید جزو 

ان پی تی باشند.

اطلاعاتدرزکرده
برنامههستهایایران

مدیرکل آژانــس در خصوص اطلاعات 
درز کــرده برنامــه هســته ای ایران به 
رســانه ها توضیح داد: بگذارید این طور 
به شما بگویم. هر وقت که خبری مبنی 
بر درز گزارشــات به گوش من می خورد 
عصبانی می شــوم. اما به عنوان مدیرکل 
نمی توانم گزارشات اعضا را چک کنم اما 
مورد خوشایندی نیست. همین مسئله 
نشان می دهد که چقدر ضرورت دارد تا 
با هم گفتگو داشته باشیم تا شایعات به 

وجود نیاید.

ضروریاستکهایرانوآژانس
ارتباطنزدیکداشتهباشند

وی در خصوص نشست اتی شورای حکام 
گفت: این مسائل حساس است و طبیعی 
است کشورها با انگیزه های مختلف از نفوذ 
خود اســتفاده می کننــد. ضروری و مهم 

اســت که ایران و آژانــس ارتباط نزدیک 
داشته باشند و هر چقدر این ارتباطات از 
سوی ایران بیشتر باشد، دیگران نمی توانند 
با نفوذ خود دخالت کنند. این نشان می دهد 

که کار مشترک بین ما مهم است.

هرقدرهمکاریایرانوآژانسبیشتر
باشد،دیگراناجازهنمییابندکه

بخواهندفشارواردکنند
خبرنگاری از گروسی پرسید: فشارهایی 
از ســوی اسرائیل برخی دیگر از کشورها 
همواره پرونده هسته ای ایران رو از مسیر 
درست و حرفه ای و حقوقی آن دور کرده 
اســت؛ با توجه به توضیحات ایران درباره 
بندهای مورد اختلاف، آیا می توان امیدوار 
بود که این فشــارهای سیاسی بر نشست 

آتی شورای حکام تاثیر نگذارد؟
مدیــر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در پاســخ گفت: ســوال مهمی است اما 
بــرای پاســخ دادن بــه آن باید یک گوی 
بلورین داشــته باشید؛ می توانم آینده را 
پیش بینی کنم و هم بگویم این مســائل 
حســاس و حیاتی هستند؛ طبیعی است 
که کشورهای مختلف با انگیزه ها و اهداف 
مختلف از نفوذ خودشان برای تاثیرگذاری 

استفاده می کنند.
گروسی اظهار داشت: این مساله نشان می 
دهد که چقدر مهم و ضروری است که ایران 
و آژانس بتوانند با یکدیگر ارتباط نزدیک تر 
و مســتقیم تری داشته باشند و هر چقدر 
همکاری با آژانس از ســوی ایران بیشــتر 
باشد که کشورهای دیگر نمی توانند اجازه 
پیدا کنند که بخواهد تأثیرگذاری داشته 

باشد یا اینکه فشار وارد کنند.
وی ادامه داد: این نشان می دهد که چقدر 
کار مشترک ما در چارچوب توافق جامع 
پادمان که بین ایران و آژانس وجود دارد، 
مهم است؛ ما در حال تعیین آن هستیم که 
بتوانیم به بهترین شکل آن را انجام دهیم.

بهشماتضمینمیدهمکهسیاسی
کارینمیکنیم!

مدیــر کل آژانــس بیــن المللی انرژی 
اتمــی در ادامه درباره اینکه آژانس چه 
تضمین هایــی می تواند بدهد که از این 
نهاد به عنوان یک ابزار سیاسی استفاده 
نشــود، اظهار داشــت: من می خواهم 
بگویم که آژانس هیچ وقت به عنوان یک 
ابزار سیاسی از آن استفاده نشده است و 
نخواهد شــد. من به شما این تضمین را 
به شــما می دهم که تحت دستورالعمل 

هیچ کشوری کار نکرده ایم.
گروســی با تاکید بر اینکه عملکرد آژانس 
و مدیر کل تحت نظر شــورای حکام قرار 
دارد، افزود: برای ما عمل کردن مهم است 
زیــرا به حــرف زدن یا حرف های دیگران 
توجهــی نمی کنیــم؛ همانطور که آقای 
اســلامی گفت، برای من مهم است که با 
یکدیگر تحت پادمان هایی که مربوط به 

برجام می شود، کار کنیم.
وی ادامــه داد: البتــه مذاکرات احیای 
برجام در دســتور کار قرار دارد و ادامه 
پیدا می کند و البته این کاری که ما انجام 
می دهیم و توافق خوبی که قرار است به 
آن برسیم، به احیای برجام کمک کننده 

خواهد بود.

خبر ویژه

عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت: مسئولان نسبت به موضوع مسمومیت دانش آموزان 
بی تفاوت نیستند و همه دستگاه های مسئول پیگیر علت این مسئله هستند.

محمدحسن آصفری، با اشاره به اینکه موضوع مسمومیت دانش آموزان یک مسئله بسیار مهم و حساس است، اظهار 
داشت: این اقدامات حاکی از آسیب پذیری ما در حوزه بیولوژیک است و ما نباید نسبت به این قضیه غافل باشیم.

نماینده مردم اراک در مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: ســازمان پدافند غیرعامل باید به این موضوع 
ورود جدی کند. همچنین دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی به موضوع مسمومیت دانش آموزان ورود کردند 

و اقدامات جدی انجام دادند تا هر چه زودتر عامل یا عاملان این موضوع شناسایی شوند.

وی ادامه داد: پس از شناســایی عامل یا عاملان مســمومیت دانش آموزان در برخی از نقاط کشــورمان، لازم اســت 
برخورد قاطع با آنان شود. عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس بیان کرد: مسئولان نسبت به موضوع 
مســمومیت دانش آموزان بی تفاوت نیســتند. همه دستگاه های مسئول و به طور ویژه مسئولان دستگاه های امنیتی 

و اطلاعاتی کشور به طور جدی به این موضوع ورود کردند و پیگیری دقیق علت این موضوع را در دستورکار دارند.
آصفری با تاکید بر اینکه ما نباید اجازه دهیم نگرانی خانواده ها بیشتر شود و باید زودتر عوامل مسمومیت 
دانش آموزان شناســایی شــوند، گفت: به اعتقاد بنده مسمومیت دانش آموزان یک اقدام بیولوژیکی است و 

باید عاملان این کار و علت اصلی آن به طور دقیق مشخص شوند.

عضو کمیسیون امور داخلی کشور:

مسئولاننسبتبهمسمومیتدانشآموزانبیتفاوتنیستند

بین الملل

یک مقام آمریکایی:

برایتعاملباایرانگزینهنظامی
اولویتنیست در

یــک مقام آمریکایی تاکید کرد که برای تعامل با ایران 
گزینه نظامی در اولویت واشنگتن نیست و برای ایجاد 

راه حل دیپلماتیک هنوز دیر نشده است.
 دانا سترول، معاون دستیار وزیر دفاع آمریکا در گفت وگو 
با الجزیره اعلام کرد که ایران در اولویت رایزنی های لوید 
آســتین، وزیر دفاع این کشــور در سفر به اردن، مصر، و 

سرزمین های اشغالی خواهد بود.
وی با بیان اینکه آستین بر پایبندی واشنگتن در تقویت 
امنیت شــرکای منطقه ای تاکید خواهد کرد گفت که 
فعالیت های منطقه ای ایران شرکایمان را نگران کرده 

است.
ایــن مقــام آمریکایــی گفت که برای ایجــاد راه حل 
دیپلماتیک با ایران هنوز دیر نشــده اســت اما پنتاگون 
درحــال فراهم کــردن گزینه های نظامی برای رئیس 

جمهور آمریکا است.
وی گفت که قدرت نظامی آخرین گزینه واشنگتن است 
و در راس اولویت های آمریکا برای تعامل با ایران نیست.

معاون دستیار وزیر خارجه آمریکا خاطرنشان کرد که از 
کشورهای منطقه می خواهیم که به ایران فشار بیاورند 

تا رفتارش را تغییر دهد.
این مقام آمریکایی همچنین گفت که همکاری نظامی 
تهران و مسکو نگران کننده بوده و تهدیدی منطقه ای 

و جهانی است.

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس :

مسمومیتدانشآموزان
اتفاقیعادینیست

عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: 
طرح ایجاد مرکزی برای مرجعیت علمی برای مقابله 
با تهدیدات زیستی مراحل قانونی خود را در مجلس 

طی می کند.
حجت الاسلام احمدحسین فلاحی با بیان اینکه به 
طور کلی مسمومیت دانش آموزان یک اتفاق عادی 
نیســت، اظهار داشت: معمولاً دشمنان توطئه های 
زیادی علیه کشــورمان می کنند که مســمومیت 

دانش آموزان هم می تواند جزو این موارد باشد.
وی با اشاره به اینکه روزی نبوده که دشمنان علیه 
مــا توطئه نکنند، بیان کــرد: ما الان در یک جنگ 
ترکیبی هستیم و قطعاً دشمنان هر روز اقدامی علیه 

ما انجام می دهند.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی با اشاره به مسمومیت دانش آموزان دختر، 
گفــت: به نظر می رســد که دشــمنان بــا این کار 

می خواهند فتنه چند ماه قبل خود را احیا کنند.
نماینده مردم همدان در مجلس شورای اسلامی 
دربــاره احتمال تروریســتی بودن مســمومیت 
دانش آموزان، تصریح کرد: احتمالاً مســمومیت 
دانش آموزان در ردیف اقدامات تروریســتی قرار 
می گیرد. بر این اســاس بنده چندی پیش طرح 
»ایجاد مرکزی برای مرجعیت علمی برای مقابله 
با تهدیدات زیســتی« را در مجلس تدوین کرده 

و ارائه دادم.
فلاحی ادامه داد: »طرح ایجاد مرکزی برای مرجعیت 
علمی برای مقابله با تهدیدات زیستی« مراحل قانونی 
خــود را در مجلــس طی می کند و معتقدم که ما به 

مرکز یا قرارگاهی برای این کار نیاز داریم.

کسن قتلفجیعسازندهوا
اسپوتنیک

پلیس روسیه اعلام کرد: جسد سازنده واکسن کووید 
»اسپوتنیک وی« در حالیکه با کمربند خفه شده بود 

در آپارتمانش کشف شد. 
»اندره بوتیکوف« ۴۸ ساله و دانشمند برجسته روس 
که واکسن »اسپوتنیک وی« )Sputnik V( را ابداع 
کرد در جریان درگیری با یک مهاجم در خانه اش با 
کمربند به قتل رسید. رسانه های روس گزارش دادند 
که جسد وی روز پنجشنبه در آپارتمانش در مسکو 
پیدا شده، هرچند این خبر با تاخیر منتشر شده است.
مقامات پلیــس می گویند: آثار خفگی روی گردنِ 
قربانی و همچنین جراحات چاقو و خراشیدگی روی 

بدن وی مشاهده شده است.

ادعایلیتوانیدربارهموضعاروپا
برایتروریستینامیدنسپاه

وزیــر امورخارجه لیتوانی با ادعای این که در میان 
کشــورهای اتحادیه اروپا اتفاق نظر بیشتری برای 
تروریستی اعلام کردن سپاه پاسداران وجود دارد، 
گفــت: اما مســائل عملی و قانونــی وجود دارد که 
باید حل شــود. گابریلیوس لاندس برگیس، وزیر 
امورخارجــه لیتوانی در گفت وگو با پایگاه خبری- 
تحلیلی آکســیوس مدعی شد که اتفاق نظر رو به 
افزایشــی در میان کشــورهای عضو اتحادیه اروپا 
برای تروریســتی اعلام کردن سپاه پاسداران ایران 

وجود دارد.
وی در پایان سفر اخیر خود به سرزمین های اشغالی 
به آکسیوس گفت: اجماع فزاینده ای نسبت به این 
تصمیم وجود دارد اما مسائل عملی و قانونی وجود 
دارد که باید حل شود. با این حال، من فکر می کنم 

که ممکن است به آنجا برسیم.
پارلمــان اروپا در ژانویه ســال جــاری )میلادی( با 
تصویب قطعنامه ای از اتحادیه اروپا خواســت تا نام 
سپاه پاسداران ایران در فهرست گروه های تروریستی 
این اتحادیه قرار دهد اما به گفته مقامات اروپایی موانع 

زیادی برای این کار وجود دارد.

جنگهاتشدیدمیشود
  یوسف مکی، روزنامه نگار

جنگی که اکنون میان روســیه و اوکراین در حال وقوع 
است، یک جنگ نیابتی است که در آن روسیه نقش بازیگر 
اصلــی جنــگ را ایفا می کند، در حالی که تمام غرب در 
حمایت از اوکراین ایســتاده است و از شکست نیروهای 
آن جلوگیــری مــی کند و در این رویارویی نظامی برای 
اوکراین تمام ابزارهای لازم برای ادامه دادن به جنگ را 
فراهم می کند. با این حال، آنچه این جنگ را از جنگ های 
نیابتی  پس از جنگ جهانی دوم متمایز می کند این است 
که همه دست اندرکاران آن اذعان دارند که آنچه بعد از آن 
اتفاق می افتد، از نظر شکل و ماهیت سیستم بین المللی 

ناشی از نتایج آن، مانند قبل نخواهد بود. 
ولادیمیــر پوتین، رئیس جمهوری روســیه و همتای 
آمریکایی او در این مورد اتفاق نظر دارند. چین و رهبران 
اروپایی نیز در این عقیده مشترک هستند. حتی رهبران 
اوکراین نیز از این موضوع آگاه هستند و بر اساس آگاهی 
خود از نقشی که این جنگ در تسریع یا به تاخیر انداختن 

ظهور این نظام جدید بین المللی دارد، عمل می کنند.
فضای جنگ روســیه علیه اوکراین شــرایط اقتصادی 
مشــابهی را ایجاد کرد که جهان در پایان دهه اول قرن 
گذشته با آن روبه رو شد و جهان را به بحران های رکودی 
وارد کــرد کــه جان میلیون ها نفر را در اثر گرســنگی و 
فقر گرفت. همچنین شــبیه اولین بحران رکودی است 
که در ســال ۱9۲۸ شــروع شد و یکی از نتایج آن شروع 
جنگ جهانی دوم بود. به این معنا که جنگ کنونی در 
عرصه اوکراین پایان نخواهد بود. این مســئله نیازمند 
تحلیل های طولانی نیست چرا که هر رکودی در جهان 
آغاز جنگ های جدیدی است و بدون جنگ امکان ظهور 

نظام بین المللی جدید وجود نخواهد داشت.
در خصوص پیش بینی درخصوص شیوع رکود جهانی به 
اظهارات آلن گرینسپن، رئیس سابق شورای عالی خزانه 
داری ایالات متحده آمریکا اکتفا می کنیم مبنی بر این که 
اقتصاد آمریکا در ســال جاری شاهد رکود اقتصادی در 

نتیجه افزایش نرخ بهره خواهد بود. 
سیاست ظهور محورها و تقسیم جهان به اردوگاه شرق 
شامل چین، روسیه و هند و اردوگاه غرب شامل آمریکا 
و متحدانش در غرب از بدیهیات آماده ســازی صحنه 
بــرای ظهور نظام نوین بیــن المللی خواهد بود. قبل از 
ظهور آن شاهد جنگ های شدیدی خواهیم بود که در 
آن جدیدترین سلاح های موجود در زرادخانه ها استفاده 
خواهد شد و مسابقه تسلیحاتی به راه خواهد افتاد و شاهد 
فقر و قحطی خواهیم بود. به امید این که رقبا متوجه شوند 
که در راستای  به رسمیت شناختن واقعیت های جدید 
قدرت، چاره ای جز بازگشــت به میز مذاکره و دستیابی 

به صلح وجود ندارد.

چرخش دولت های عربی به سوی دمشق؛

بهوقتشام!
یک کارشناس مسائل غرب آسیا تمایل برخی کشورهای 
عربی به ازسرگیری روابط با سوریه را نشان دهنده شکست 
پروژه تغییر نظام سوریه دانست و گفت: این امکان وجود 
دارد که گشایش هایی در روابط سوریه و عربستان سعودی 
ایجاد شــود، بنابراین پروژه ایجاد درگیری و ناامنی در 
سوریه در حال تبدیل به یک پروژه شکست خورده است.
حسین آجرلو  درباره سفر رؤسای پارلمان های عربی پس 
از ۱۲ سال به سوریه اظهار کرد: پس از پایان داعش در 
سال ۲۰۱۷ شاهد آن بودیم که به تدریج برخی کشورهای 
عربی در فرایندی از سال ۲۰۱۰ و ۲۰۱۱ وارد تقابل جدی 
با سوریه شدند و حتی کار را به جایی رساندند که سوریه 

را از اتحادیه عرب بیرون کردند.
وی با اشاره به تمایلات برخی کشورهای عربی از جمله 
مصر، اردن، امارات متحده عربی و بحرین برای بازگشت 
سوریه به بدنه اتحادیه عرب افزود: در نتیجه این تلاش ها 
شــاهد بازگشایی دوباره سفارتخانه های امارات متحده 
عربی و بحرین، بازگشــت برخی از ســفیران، سفر اخیر 
رؤسای پارلمان برخی کشورهای عربی و احیای روابط 

با گروه های فلسطینی با نظام سوریه بودیم.
تغییر رویه کشورهای عربی در برابر سوریه

این کارشــناس مســائل غرب آســیا این مناسبات را 
نشــان دهنده تغییر رویه کشــورهای عربی نســبت به 
وضعیت سوریه دانست و گفت: با اینکه در گذشته این 
کشورها خواستار از بین رفتن نظام سوریه بودند، به تدریج 
به این درجه رسیدند که در سیاست های خود بازنگری 
کنند و دوباره وارد فرایندی شــوند که ســوریه بتواند به 
شــرایط نرمال و عادی خود بازگردد. وی درباره دلایل 
تغییر سیاســت های کشــورهای عربی در قبال سوریه 
خاطرنشان کرد: نخستین دلیل این است که سوریه یک 
کشور مهم عربی است و برخی چهره های سیاسی عرب آن 
را به عنوان قلب تپنده دنیای عرب نامیده اند و این کشور 
مهم عربی در تحولات پیرامون خود در لبنان، عراق و حتی 
روابط با ترکیه، اردن و به دنبال آن در مباحث مربوط به 
فلسطینیان و رژیم صهیونیستی تأثیرگذار است. آجرلو 
بر این اساس جامعه عربی و کشورهای منطقه را نیازمند 
تداوم روابط با ســوریه معرفی کرد و ادامه داد: مســئله 
دوم آن اســت که در ســال های اخیر سوری های زیادی 
به عنوان مهاجر وارد کشــورهای عربی شــده اند و از نظر 
سیاســی و کنسولی آنها نیاز به دریافت خدمات دارند و 
نبود روابط سیاســی و به تبع آن روابط کنســولی به ارائه 
این خدمات ضربه وارد می کند. وی مهم ترین دلیل تمایل 
کشورهای عربی برای برقراری ارتباط با سوریه را عوامل 
سیاسی برشمرد و گفت: آنها به این نتیجه رسیده اند که 
سیاست های گذشته آنها در قبال سوریه اشتباه بوده و 

باید به سمت اصلاح آن بروند .

اخبار کوتاه

سازمانانرژیاتمیایران: گروسیدر

همکاری با ایران ادامه دارد
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3اقتصاد
گفت و گو

گفت و گو با یک اقتصاد دان 

اقتصادایران
اسیرسیاستاست

دلار ۵۰ هــزار تومان، ســکه بالای ۳۰ میلیون 
تومان، پراید ۳۴۰ ملیون تومان و... ؛ این شرایط 
در حالــی خودنمایی می کند که کنترل قیمت 
دلار به قاعده نمی تواند امری دشوار برای دولت 
باشد، اما ظاهراً مافیا همچون همیشه به قدری 
قــدرت و اختیار عمــل دارد که قوه مجریه هم 

نمی تواند از پسِ کنترل شان بر بیاید.
آلبــرت بغزیــان در ایــن باره اظهار داشــت: 
بحث درباره ثبات نرخ ارز بحثی خاص اســت. 
متغیر هایــی مثل تحریــک و کمبود ارز در بی 
ثباتی ارز موثر هستند. با این حال، اگر اراده ای 
جدی وجود داشــته باشد، بانک مرکزی امکان 
لازم برای ایجاد ثبات یا حداقل قابل پیش بینی 
بودن تغییر را دارد. این در حالی است که نرخ ارز 
در ایران نه تنها پیش بینی نمی شود، بلکه روزانه 
و به طور عجیبی بالا می رود. ما در حالی گرفتارِ 
عدم ثبات نرخ ارز هستیم که بانک مرکزی امارات 
درهم را سال هاســت که در یک نرخ نگه داشته 
است. درهم در حالی که در یک نرخ پابرجا مانده 
اســت که بالا و پایین شدن متوالی قیمت نفت 
هم در ثبات پول ملی امارات تاثیری نگذاشــته 
است، چون بانک مرکزی این کشور اراده جدی 

برای ثباتِ نرخ درهم دارد.
تحلیلگــر مســائل اقتصــادی در ادامه گفت: 
متاســفانه با وجود اینکه نابســامانی نرخ ارز در 
ایران، اقتصاد را با چالشی جدی و در نتیجه تولید، 
ســرمایه گذاری و البته معیشــت را با گره های 
کورِ متعددی دچار کرده اســت، در سیاســت 
گــذاری و فعالیت بانک مرکزی ایران کمترین 
انگیــزه و اراده ای برای ایجــادِ ثبات در نرخ ارز 
مشاهده نمی شود. البته در دوره دولت روحانی 
تجربه خوبی در این باره نمایان شــد و نرخ ارزِ 
شــناورِ مدیریت شــده داشتند که آن هم بنا به 
دلایلی به هم ریخت. وی افزود: مدیریت فعلیِ 
بانک مرکزی اگر می خواهد، مدیریت کند، باید 
بداند تقاضای واقعی چقدر اســت و برای افراد 
شــرایط فعلی چقدر به صرفهِ اســت که مسلماً 
بــرای افراد عادی به صرفه نیســت. اما دلال ها 
و سوداگران با بالاتر رفتن قیمت دلار به همان 
مقدار سود می کنند. باز هم تاکید می کنم، اگر 
اراده ای جدی وجود داشته باشد، بانک مرکزی 
هــم می توانــد نرخ را در یک قیمتی نگه دارد یا 

تغییر را قابل پیش بینی کند.
این اســتاد اقتصاد دانشگاه خاطرنشان کرد: در 
واقع افراد سوءاســتفاده گر از اظهاراتشان سوء 
اســتفاده می کنند. پس لازم است، سیاسیون با 
این هدف با سیاست گذاران اقتصادی هماهنگ 
باشند تا صحبت های سنجیده تری مطرح شود 
تا بازار به هم نریزد. گام مهم هم این اســت که 
بانک مرکزی با رصد و پیگیری های لازم جریان 
ســازی ها را پیدا و با آن ها به طور جدی مقابله 
کند. در واقع تحرکات سوء سوداگران به قدری 
در شلختگی فضای اقتصادی موثر است که در 
کنار بانک مرکزی، قوه قضائیه هم باید ســریعاً 
اقدامات لازم برای کنترل خرابکار ها را در دستور 
کار خود قرار بدهد، چون واقعیت چیزی جز این 
نیســت که سوءاستفاده گران می توانند با توجه 
به منافع شخصی شــان، بازار دلار را بالا و پایین 
کرده و در نتیجه فضای اقتصادی را به هم بریزند.
ایــن اقتصــاددان همچنیــن دربــاره »فرار از 
مســئولیت دولتی ها« درباره بی ثباتی در بازار 
ارز اظهار داشت: اینکه دولت می گوید، بازار دلار 
دســتِ ما نیست، درســت است؛ اما مساله این 
اســت که دولت می داند بحران ارزی چه دلیلی 
دارد و کلید حل مشــکل کجاســت. به هرحال 
عده ای در یک ســاختمان و برجی نشســته اند 
و کارشــان را دنبال می کنند که تکرار می کنم، 
دولت می داند آن عده چه کســانی هستند. اما 
اینکه چرا برخوردی نمی شــود یا چرا نمی تواند 
برخورد کند، شــاید دلیلش این باشد که دولت 
هم اختیار برخورد با آن ها را ندارد. شــاید این 
ســوال مطرح شود که خرابکاران قدرتشان را از 
کجــا می گیرند که باید گفت، حتماً غیردولتی 
هســتند و من هم به شخصه صلاحیت صحبت 
در ایــن باره را ندارم. فقط می دانم، تصمیم های 

سیاسی ما ریشه در سیاست دارد.
بغزیان در پایان با اشاره به اینکه اقتصاد همواره 
از سیاســت و بــه خصوص دیپلماســی تاثیر 
می گیرد، گفــت: در واقع اگر تندرویِ تندرو ها 
نبــود و مجلس با برجــام مخالفت نمی کرد، با 
انجام توافق هسته ای بسیاری از مشکلات فعلی 
پیــش نمی آمد تا با ایــن همه گرفتاری مواجه 
نشویم. دلارِ ۵۰ هزار تومانی در حالی است که 
نه تنها امیدی به توافق و در نتیجه برداشته شدن 
تحریم ها نداریم، بلکه سیاســت های غلط این 
چند ماه کاری کرده است که با نوعی »انزوای« 
بین المللی روبرو شــویم. متاسًفانه چشم انداز 
روشن و امیدوارکننده ای برای »آرامش« نداریم 
و اگر به روند فعلی در دیپلماســی اصرار کنیم، 
با شــرایطی به شدت محدودتر از شرایط فعلی 
مواجه خواهیم شــد. این دلیلی جز اینکه ندارد 

که در ایران، اقتصاد، اسیر سیاست است.

گزارش

 ضرورت جایگزینی کالا با پول نقد 
ح کالا برگ الکترونیکی در طر

مردمیارانهنقدیبگیرند
میکنند! ضرر

با حذف ارز ترجیحی در اوائل سالجاری و اختصاص 
این منابع به یارانه نقدینگی برای جبران افزایش 
هزینه تهیه کالاهای اساســی مورد نیاز مردم که 
با حذف ارز یارانه ای قیمت آنها چند برابر شــد، 
دولت اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی را مطرح 
و اعلام کرد؛ یارانه بگیران می توانند به جای پول 
نقد کالاهای ســبد مصرفی خود را از این طریق 
در فروشــگاههای تعریف شده تامین کنند. البته 
مسئولان دولتی در همان ابتدا به دلیل عدم تجهیز 
زیرســاخت های لازم طرح کالابرگ الکترونیکی 
فرصت دو ماهه ای را به مردم دادند که طی این 
مــدت یارانه بگیران بتواننــد از یارانه های خود 
بصورت نقدی استفاده کنند. طرحی که از همان 
ابتدا مشخص بود کالایی در کار نیست و اکنون که 
به روزهای پایانی ســال نزدیک می شویم اجرای 
سراسری آن پس ار گذشت یکسال کلید نخورده 

است و مردم همچنان یارانه نقدی می گیرند.
خلیل بهروزی فر، عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
مجلس شورای اسلامی درباره چگونگی پرداخت 
یارانه در ســال آینده، گفت: با توجه به رشــد نرخ 
تورم در کشــور و کم ارزش شــدن پول، مجلس 
تاکیــد دارد رقم یارانه هــا طوری در نظر گرفته 
شود که بتواند مایحتاج سفره مردم را تامین کند 
اما به دلیل محدودیت منابع بودجه، مشخص شد 
که رقم یارانه در ســال ۱۴۰۲ همچون سالجاری 
است و تغییری نمی کند. درچنین شرایطی تاکید 
مجلس بر اصلاح شیوه پرداخت یارانه ها در قالب 
ارایه کالابرگ الکترونیکی اســت تا یارانه بگیران 
بتوانند حدااقل با استفاده از آن از تیررس تورمی 
که احتمال دارد کالاهای اساســی را گرانتر کند 

در امان مانند.
وی بــا بیان اینکــه دریافت رقم یارانه نقدی این 
روزها برای تهیه کالاهای ضروری مصرف خانوار 
جواب نمی دهد، افزود: دریافت ماهانه یارانه نقدی 
۳۰۰ یا ۴۰۰ هزار تومانی در مقابل افزایش سطح 
عمومی قیمت ها بخصوص کالاهای اساسی سبد 
مصرف خانوار چون گوشت، مرغ، روغن، لبنیات، 
تخم مرغ و... خیلی نمی تواند پاســخگوی تامین 
نیازهای ضروری خانوارها شود ولی چنانچه یارانه 
بگیران در این فرایند به جای دریافت یارانه نقدی 
اقدام به خرید کالا کنند به نفع آنها تمام خواهد 

شد.

دغدغهایبرای
افزایشقیمتکالاهایاساسی

طریقکالابرگنداشتهباشید! باخریدآناز
این عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای 
اسلامی خاطرنشان کرد: از آنجایی که قرار است 
دســت یارانه بگیران بــرای دریافت پول نقد و یا 
خرید کالا از طریق کالابرگ الکترونیکی باز باشد 
و اختیار آن به مردم ســپرده شده است. بنابراین 
خرید کالا حداقل دغدغه ای برای گران شدن آن 
در بازار را به جای نمی گذارد اما اقدام به دریافت 
یارانــه بــه صورت نقدی روز بــه روز ارزش آن از 
دســت می رود. از طرفی مزیت استفاده از کارت 
الکترونیکی برای تهیه کالاهای اساســی ســبد 
مصرف خانوار این است که چنانچه در طول سال 
قیمت آنها به هر شکلی افزایش یابد دولت موظف 
به پرداخت مابه التفاوت نرخ آن به فروشــندگان 

در فروشگاههای زنجیره ای یا ... است.
بهــروزی فر در ادامه اظهارداشــت: همانطور که 
یارانه ۴۵ هزارتومانی سالها بدون تغییر ماند و این 
رقم در سالهای گذشته بدنبال رشد نرخ تورم و کم 
ارزش شدن پول ملی دیگر تاثیرچندانی بر بهبود 
معیشــت مردم نداشــت، بنابراین تداوم دریافت 
یارانه نقدی در دور جدید نیز همان خواهد شــد 
کــه بود و نبود آن همچون یارانه ۴۵ هزارتومانی 
ســالهای گذشــته نمی تواند کمکی به وضعیت 
اقتصــاد خانوارهــا کند. حال با توجه به اینکه در 
تمام دنیا یارانه ها در قالب ارایه کالاهای اساسی 
مورد نیاز مردم )ارزاق عمومی( پرداخت می شود، 
به نظر می رسد مردم باید به جای دریافت یارانه 
نقدی اقدام به خرید کالاهای اساســی مورد نیاز 
ســبد مصرف خود کنند تــا حداقل ارزش یارانه 

هایشان حفظ شود.
اظهــارات بهروزی فر، عضو کمیســیون تلفیق 
مجلس شــورای اســلامی در خصوص چگونگی 
پرداخت یارانه و شــیوه اســتفاده مردم از آن در 
سال آینده در حالی است که دولت طرح آزمایشی 
اجــرای کالابرگ الکترونیکی را در چند اســتان 
عملیاتی کرده است. طرحی که در صورت تکمیل 
زیرساخت ها و نتایج مطلوب رضایتبخش مردم از 
آن قرار است در سال آینده سراسری شود. البته 
این طرحی گویا هنوز دارای اشــکالاتی است که 
به نظر می رســد قبل از عملیاتی شدن سراسری 
آن بایستی نواقص آن به طور کامل برطرف شود.

به طورمثال قیمت کالاهای اساســی در اجرای 
طرح کالا برگ الکترونیکی باید متناســب با نرخ 
کالاهای شهریورســال ۱۴۰۰ باشد اما از آنجایی 
که نرخ همه کالاها طی دو سه سال اخیر در بازار با 
رشد بالایی همراه شده است، بنابراین هنوز معلوم 
نیست که فروشگاهها همراهی خود را با دولت در 
ایــن زمینــه اعلام کنند یا نه و یا اینکه دولت می 
تواند مابه التفاوت افزایش قیمت کالاهای اساسی 

را در طول سال برآورده نماید یا خیر.

تقریبا همه کارشناســان بازار ســرمایه به صراحت اعلام کرده اند که 
شــاخص کل بورس به روند صعودی خود ادامه می دهد و حتی اگر 
در چند مرحله توقف یا اصلاح داشــته باشــد بازهم از ارزندگی بازار 
نمــی کاهــد. از طرف دیگر جریان خلق پول از طرف بانک ها شــارژ 
می شود و احتمال بروز یک تورم جدید در اقتصاد می دهد که بازار 

سرمایه هم به استقبال آن رفته است.
یک اقتصاددان  درباره موانع تکرار رشد شاخص کل بورس همچون 
ســال 9۸ و 99 گفت: در شــرایط کنونی بازار ســرمایه با یک مساله 
مواجه شــده و آن  کاهش اعتماد حقیقی ها به بازار ســرمایه اســت و 
شرط بازگشت شرایط به حالت عادی حفظ همین روند صعودی است 

که در این حالت دوباره حقیقی ها به بازار بر می گردند.
کامران ندری با بیان اینکه در حال حاضر رشد بازار سرمایه در مسیر 
جبران عقب ماندگی از ســایر بازارها اســت، افزود: با توجه به اینکه 
ســال آینده تورم فزاینده ای خواهیم داشــت و بهره وری سرمایه ها 
بازهم کاهش می یابد شرکت ها تنها از طریق ارزش جایگزینی رشد 
خواهند داشت. او با تاکید بر اینکه رشد نقدینگی همچنان در اقتصاد 
کشور ادامه دارد و تورم پولی یکی از چالش هایی است که همچنان 
ادامه دارد، افزود: این مساله متفاوت از تعدیل قیمت کالایی توسط 
شرکت هاست و روی ارزش دارایی شرکت ها تاثیر دارد و به واسطه 

آن بازدهی سهام هم بالا می رود.
این کارشناس اقتصادی درباره دلایل رشد نقدینگی در کشور اظهار 
کرد: اقدامات بانک ها یکی از دلایل رشــد نقدینگی در کشــور است. 

در واقع اگر دولت اجازه می داد که بانک ها درباره نرخ سود تصمیم 
گیری کنند شــرایط بهتر بود زیرا مردم تمایلی به ســپرده گذاری 
بلندمدت ندارند بانک ها با چالش نقدینگی جاری مواجه می شوند 
و ســراغ بانــک مرکزی می رونــد و در نتیجه بدهی بانک ها به بانک 
مرکزی بالا می رود و باعث می شــود زمینه برای رشــد پایه پولی و 

تورم فراهم شود.
او افزود: بانک ها از چند ســال پیش ورشکســته هستند و دولت هم 
برای حل مشکل آنها راهکاری ندارد و بانک ها سعی می کنند خلق 
پول کنند و با تجدید ارزیابی دارایی های خود سعی می کنند وضعیت 
مالی شان را بهبود ببخشند و از گذشته این سیاست بوده و به نوعی 

بانک ها از این طریق پایه پول را بالا ببرند.

اقتصادکشور عدمتعادلنقدینگیدر
شاخص کل بورس همچنان بالای یک میلیون و هشتصد هزار مانده 
و نوســان تــا یک میلیون و هفتصد هــزار واحد در این مقطع خیلی 
عجیب نیست، اما به طور قطع رشد بورس ادامه دارد و ممکن است 
نقدینگی بین گروه ها و نمادهای مختلف جابه جا شود. اما این مسئله 

منوط به جریان پول و تورم بستگی دارد.
یک کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به اینکه رشد نقدینگی تا زمانی 
کــه درآمدهــای ارزی افزایش نیابد ادامه خواهد داشــت، گفت: در 
واقع ریشه افزایش نقدینگی کسری بودجه است و در مقطع کنونی 
صادرات محدود شــده و بخشــی از تامین اعتبار کشور از مسیرهایی 

است که پایه پولی را بالا می برد و اثر آن بر تمام اقتصادی کشور به 
صورت تورم نمایان می شود در این مسیر عدم تقارن تورم و سپرده 

های بانکی باعث می شود که ناترازی بانک ها افزایش یابد.
جــواد صلاحــی با بیــان اینکه در حال حاضر خلــق پول در اقتصاد 
کشــور از مســیر بانک ها انجام می شــود، تصریح کرد: در واقع بانک 
ها به دلیل نقشــی که در کنترل نقدینگی دارند در رقابت با بورس 
قرار گرفته اند، هرچند سیاست های پولی باید در جهت تامین مالی 
اقتصاد مولد باشــد تا بتواند از طریق رشــد تولید تعادل بیشتری در 

گردش مالی به وجود بیاورد.
او با تاکید بر اینکه سهم بورس از نقدینگی کشور بسیار پایین است، 
اظهار کرد: اقتصاد ایران بانک محور اســت، به همین دلیل سیاســت 
های پولی نقش پررنگی در جریان مالی دارد و باید تعادل لازم به وجود 

بیاید تا مسیر برای اقتصاد مولد از مسیر بازار سرمایه فراهم شود.
، رشــد تورم در اقتصاد کشــور در حالی اتفاق افتاده که وزیر اقتصاد 
مدعی شده که رشد نقدینگی از ۴۲ درصد به ۳۴ درصد رسیده، اما 
در مقابل تورم در کشــور روندی صعودی دارد و حتی در زمســتان 
رشــد تورم بیشــتر از پاییز بوده و این موضوع توقف رشد نقدینگی را 
رد می کند. این مسأله حکایت از این دارد که موضوع ناترازی بانک 
ها و خلق پول همچنان عاملی برای رشــد پایه پولی اســت، از این رو 
بازار ســرمایه هم در واکنش به تورم روند صعودی خود را حفظ می 
کند و اگر قرار باشــد شــاخص کل بورس اصلاح کند به نوعی پولبک 

به مقاومت شکسته شده است.

اقتصادکشور گرانهبر گار«ازضربهفعالیتهایسودا گزارش»روز

کمبود ارز نداریم
یک کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه در 
شرایط فعلی کمبود ارز وجود ندارد، گفت: 
درآمدهــای ارزی روند صعودی داشــته؛ 
اما متأســفانه در اقتصاد ما ســفته بازی و 
فعالیت های ســوداگرانه به شدت محبوب 

است.
متأســفانه در زمان بروز نوســانات ارزی 
بســیاری از ســودجویان با حضور در بازار 
دلار و انجــام اقدامات رســانه ای، برخی از 
مــردم را به ســمت ورود هیجانی به بازار 
ســوق می دهنــد؛ باوجوداینکه در برخی 
موارد نهادهای نظارتی با این افراد برخورد 
می کننــد؛ اما به دلیــل عدم قانون گذاری 
مناســب در ایــن بخــش امــکان اعمال 
مجازات های ســنگین بــرای جلوگیری 
از بــروز رفتارهای ســوداگرانه در بازار ارز 

وجود نداشته است.
از همیــن رو در جلســه شــورای عالی 
هماهنگی اقتصادی تصمیم گرفته شــد تا 
مجازات نرخ ســازها یعنی کسانی است که 
با دلالی و تبلیغ خریدوفروش ارز خارج از 
ضوابــط بانک مرکــزی، بازار ارز را ملتهب 
می کنند، تشدید شود؛ به طوری که جریمه 
نقدی مجرمان نسبت به گذشته چندبرابر 
شده و برای آنها مجازات حبس نیز در نظر 

گرفته شده است.
همچنین اختیار محدودکردن حساب های 
بانکی که به وســیله آنها در مسائل پولی و 
مالی جرمی در حال انجام اســت، به بانک 
مرکزی داده شده است تا از گسترش جرم 
جلوگیری شود و پس از احراز موارد قطعی، 

به قوه قضائیه ارسال شود.

کمبودعرضهنیست ارز مشکلبازار
در همین رابطه، میثم مهرپور کارشــناس 
اقتصادی گفت: دررابطه با نرخ ارز در بازار به 
چند موضوع باید اشاره کرد؛ در حال حاضر 
بحثی که مطرح می شــود این است که آیا 
سامانه مرکز مبادله طلا و ارز می توانند مفید 
باشند یا نه؟ گروهی استدلال می کنند که 
اگر این سامانه بتواند تقاضای بازار را پوشش 
دهد می تواند مفید باشــد و گرنه شکست 

می خورد.
وی افــزود: عــده ای اینگونــه اظهارنظر 

می کنند که طرح های ارائه شــده توســط 
بانــک مرکزی، اگر بتوانــد تقاضای بازار 
را تأمیــن کنــد، موفــق اســت. این ادعا 
غیرقابل قبول اســت؛ چرا که امروز مشکل 
بــازار ارز و نوســانات نــرخ ارز مبتنــی بر 
کمبود عرضه و عدم تناسب عرضه و تقاضا 
نیســت. اتفاقاً در شرایط فعلی به هیچ وجه 
مســئله ای تحت عنــوان کمبود ارز وجود 
ندارد. درآمدهای ارزی کشور روند صعودی 
داشته و از گذشته تاکنون درآمدهای ارزی 

فراتر از نیازهای ارزی ما بوده است.

تورمانتظاریموجبافزایشنرخارز
شدهاست

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در حال 
حاضر کالاهای اساسی و خدماتی با نرخ ارز 
مشخصی وارد کشور می شوند. اما متأسفانه 
آن چیــزی کــه قیمت ها را در بازار تعیین 
می کنــد و در اقتصــاد ما تأثیر بیشــتری 
می گذارد، همان بازار غیررسمی یا نرخ بازار 
آزاد است که در مقطعی به 6۰ هزار تومان 
هم رسید؛ نرخ واقعی ارز که در اقتصاد ایران 
نقش دارد قطعاً رقمی بسیار پایین تر است.
مهرپور اظهار داشت: باید به این نکته توجه 
کــرد که موضوع عرضه و تقاضا در بازار ارز 
صادق نیست و آن چیزی که موجب تلاطم 
در بازار شده، تورم انتظاری، نااطمینانی و 

فضای نامناسب اقتصادی است که در کشور 
وجود دارد؛ همین فضا باعث می شــود که 
فعالیت های مولد در اقتصاد کشــور اساساً 

محبوب نباشند.

اقتصادکشور گرانهدر فعالیتهایسودا
ریشهیافتهاست!

وی افزود: متأسفانه در اقتصاد ما سفته بازی 
و فعالیت های سوداگرانه به شدت محبوب 
اســت و در اقتصاد کشور ریشه پیدا کرده 
است. در اقتصاد و فضای روانی که در جامعه 
وجود دارد باعث شده منابع ریالی مردم به 
ســمت بازارهایی مثل ســکه و ارز برود و 
این تقاضای کاذب باعث افزایش نرخ ارز و 

سکه شده است.
مهرپور تصریح کرد: در واقع آن چیزی که 
موجب افزایش نرخ ارز می شــود تقاضای 
واقعی نیســت؛ بلکه عمده تقاضاهایی که 
موجب افزایش قیمت می شــود، تقاضای 
ســفته بازانه است. متأســفانه، در فضای 
اقتصادی می بینیم که بخش قابل توجهی 
از تسهیلات دریافتی از سوی افراد حقیقی و 
حقوقی که به صورت خورد یا کلان دریافت 
می کنند، به سمت فعالیت های سفته بازانه 

می رود.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: برای 
مثال ممکن اســت افرادی به نام مثلًا عقد 

مرابحه از بانک تسهیلات خرد برای خرید 
کالای ایرانی، لوازم خانگی، خرید اقساطی 
و امثــال اینها دریافت کند؛ اما همین پول 
را در بازار طلا و ارز وارد می کند که همین 
مسئله باعث دامن زدن به نوسانات بازار طلا 

و ارز خواهد شد.

منابعمالیبهسمت بخشزیادیاز
وطلاانحرافمییابد خریدارز

وی افــزود: مگــر چه تعداد دانشــجو در 
خارج از ایران تحصیل می کنند، چه تعداد 
مســافر خارج از کشــور داریم که تقاضای 
آنان بخواهد بازار را به هم بزند؟! مسئله ای، 
که باعث غیرعادی شــدن فضای بازار ارز 
شــده اســت فضای حاکم بر اقتصاد کلان 
کشــور و غلبه فضای سفته بازان و دلالان 
بــر فعالیت هــای مولد اســت که بخش 
قابل توجهی از منابع به ســمت خرید ارز، 

طلا و غیره می رود.

ندارد ایرانمشکلکمبودارز
مهرپور اظهار داشت: کشور مشکل کمبود 
ارز ندارد و در واقع شــرایط کلی اقتصاد ما 
باعث این اتفاقات در بازار ارز شــده اســت. 
نوســانات نرخ ارز علت مشــکلات نیست؛ 
بلکه یک معلول اســت. علت اصلی ایجاد 
نوسانات در بازار ارز بحث فضای کلی حاکم 

بر اقتصاد کشور، فضای تقاضای سفته بازانه، 
عدم هدایت منابع به ســمت فعالیت های 
مولد، تورم ســاختاری در اقتصاد و امثال 

اینها است.
وی تصریــح کرد: امروزه ارز و ســکه بعضاً 
جایگزین پول ملی شده و به عنوان کالایی 
که می شــود با آن مبادله انجام داد تبدیل 
شده اند و بسیاری از افراد برای حفظ قدرت 
خرید و جلوگیری از کاهش ارزش پول خود 

به سمت خرید سکه یا دلار می روند.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: متأسفانه 
این موضوع ریشه در تضعیف پول ملی دارد؛ 
یعنی هم زمان که پول ملی ما تضعیف شده، 
این دو کالا یعنی طلا و ارز یا کالاهای مشابه 
جایگزین پول ملی شــده اند و بســیاری از 

دادوستدها با سکه و دلار اتفاق می افتد.

نظارت ها در بازار ارز و سکه افزایش یابد
وی افــزود: در شــرایط فعلــی تنهــا راه 
آرام کــردن بازار افزایش نظارت ها و ایجاد 
ممنوعیت هــای بســیار ســنگین برای 
خریدوفروش و دادوستد ارز و سکه و امثال 
این ها است. تعریف از سکه و ارز به عنوان یک 
کالا با تعریفی که از کالاهای اساسی مثل 
میوه، گوشــت، برنج و غیره می شود، قطعاً 
تعریف متفاوتی است. درواقع هر شهروندی 
ممکن است به تعدادی از کالاها نیاز اساسی 
داشــته باشــد؛ اما در خصوص سکه و ارز 

این گونه نیست.
مهرپور ادامه داد: سکه و ارز که امروزه باعث 
تشویش روانی و ذهنی در اقتصاد شده اند، 
کالاهایی نیســتند که متقاضی آن عموم 
مردم باشــند؛ در واقع مــردم عادی لزوماً 

متقاضی یا خریدار ارز و سکه نیستند.
وی در پایان با اشــاره به ضرورت برخورد 
بــا ســفته بازان گفت: بایــد نظارت ها و 
محدودیت هــا بــرای خریدوفروش این 
کالاها افزایش پیدا کرده و تشــدید شود؛ 
زیرا اصلًا لزومی به وجود بازاری در راستای 
دادوستد ارز یا سکه طلا وجود ندارد. اگر 
این بازار رها شود طبیعتاً فضای رسانه های 
معانــد، فضای غیرواقعی اقتصاد و فضای 
روانی به روند مخرب در بازار ســکه و ارز 

ادامه خواهند داد.

خبر ویژه

وزیر اقتصاد با اشــاره به دســتور اخیر رئیس جمهور، گفت: نرخ ارز 
مبنــای محاســبه حقوق گمرکــی افزایش نخواهد یافت و با رقم ارز 

۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی محاسبه می شود.
 احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی در نشســت شورای 
برنامه ریزی و توســعه اســتان بوشهر با حضور رئیس جمهور، اعلام 
کرد: به دستور رئیس  جمهور نرخ ارز مبنای محاسبه حقوق گمرکی 
افزایش نخواهد یافت و با رقم ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی محاســبه 

می شود تا قیمت تمام شده برای تولید کننده و مردم بالا نرود.

وی افزود: این موضوع به ســرعت از ســوی بانک مرکزی و گمرک 
اجــرا می شــود و نرخ ها به همــان ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان که نرخ ارز 

سامانه نیما است باز می گردد.
وزیر اقتصاد با اشــاره به رشــد ۱۴۱ درصدی حجم ترانزیت کالاها از 
استان بوشهر طی یک سال اخیر نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
تصریح کرد: در زمینه حقوق ورودی کالاها نیز ۲۳۳ درصد رشد در 

استان بوشهر محقق شده است.
خاندوزی گفت: مجوز ترانزیت برای بندر دیر و کنگان صادر و اجرایی 

می شود و ایکس ری های کامیونی بندر بوشهر و دیر نیز فعال شده 
است و امیدواریم شاهد جبران عقب افتادگی سنوات قبل باشیم.

وی افزود: با اقدامات صورت گرفته در طول یک ســال گذشــته ۲۸ 
هزار میلیارد تومان از کالاهای ســنوات قبل تعیین تکلیف شــد که 
یک رکورد بی ســابقه اســت. در میزان فروش کالاهایی که در انبارها 

در استان بوشهر بود، ۲ هزار و 6۰۰ درصد رشد داشتیم.
وزیــر اقتصــاد گفت: در همین مدت هزار خودرویی که ســال ها زیر 

آفتاب بلاتکلیف بودند، تعیین تکلیف شدند.

وزیر اقتصاد:

285۰۰تومانتثبیتشد نرخایتیاسدر

« از وضعیت بورس 1402 با تورم فزاینده گزارش » روزگار

بورسیهابازهمرشدمیکنند
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نفت و انرژی 4

کنیم دنیازندگیمی گرمسیر اقلیم کهدر بایدبرایماجابیفتد

آب  هست، اما  کم 

کوتاه از انرژی

بین الملل

خطوطلولهنورداستریم
وموممیشوند روسیهمهر

رویترز به نقل از منابع آگاه گزارش داد 
از آنجــا که برنامه فوری برای تعمیر یا 
فعال شــدن مجدد خطوط لوله گازی 
نورد اســتریم روسیه که در پی سلسله 
انفجارهای مشــکوک، دچار آســیب 
دیدگی شــدید شــدند، وجود ندارد، 
ایــن خطوط لوله مهر و موم و بســته 
می شوند.شاه لوله های نورد استریم ۱ 
و نورد استریم ۲ که هر کدام شامل دو 
خط لوله هستند، توسط شرکت دولتی 
گازپروم روســیه برای ارســال سالانه 
۱۱۰ میلیارد متر مکعب گاز طبیعی به 
آلمان، در بستر دریای بالتیک ساخته 
شدند.  سه خط لوله از این چهار خط، 
بر اثــر انفجارهای بــدون توضیح در 
ســپتامبر گذشته، آسیب دیدند و تنها 
یکی از لوله های نورد اســتریم ۲ سالم 
مانده اســت. اما افزایش تنش ها میان 
مســکو و غرب بر ســر جنگ اوکراین 
باعث شد فعالیت خط لوله نورد استریم 
۱ به بن بســت برســد و نورد استریم ۲ 
که از ســوی واشــنگتن و کی یف برای 
افزایش وابستگی آلمان به روسیه مورد 
انتقاد قرار گرفته بود، هرگز راه اندازی 
نشــد.گازپروم اعلام کرده است از نظر 
فنی، تعمیر خطوط لوله آســیب دیده 
ممکن اســت امــا دو منبع آگاه از این 
طرح ها اظهار کردند: مسکو چشم انداز 
چندانی از بهبود روابط با غرب در آینده 
نزدیک نمی بیند تا تعمیر خطوط لوله 
ضــروری شــود.اروپا واردات انرژی از 
روســیه را طی یک ســال گذشته به 
میزان چشــمگیری کاهش داده است. 
شــرکت دولتی گازپــروم صادرات به 
خارج از اتحادیه جماهیر شوروی سابق 
را در ســال ۲۰۲۲ تقریبا نصف کرد و 
به ۱۰۱ میلیارد متر مکعب رســاند که 
پایین ترین میزان از زمان دوران پس از 
شوروی بود. دو منبع آگاه دیگر اظهار 
کردند اگر چــه برنامه ای برای تعمیر 
خطوط لوله آســیب دیده وجود ندارد 
اما آنها برای فعال ســازی احتمالی در 
آینده نگهداری خواهد شد. یک منبع 
آگاه دیگــر از طرح هــا تاییــد کرد که 
ســهامداران ایــن پروژه ها قصد دارند 
آنهــا را نگــه دارند. ایــن به معنای آن 
اســت که انتهای خطــوط لوله مهر و 
موم و پوشانده می شود تا از فرسودگی 
بیشتر بر اثر تماس آب دریا جلوگیری 
شود.به گفته یکی از منابع روسی آگاه، 
اگــر واردات گاز طبیعی مایع از آمریکا 
که اروپا از آن برای جبران بخشــی از 
واردات گاز از روسیه استفاده می کند، 
گران تر شود، اروپا ممکن است دوباره 
تمایــل پیــدا کند خرید بیشــتری از 

روسیه انجام دهد.

بهنفت سقوطدلار
فرصتصعودداد

قیمت نفت در پی رکورد بالای صادرات 
که از سوی اداره اطلاعات انرژی آمریکا 
منتشر شد، دو درصد صعود کرد و بیش 
از چهار درصد رشــد هفتگی را به ثبت 
رســاند.بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیــت آمریکا در بازار نیویورک، 
یک دلار و ۵۲ سنت معادل ۱.9 درصد 
افزایش یافت و در ۷9 دلار و 6۸ سنت 
در هر بشــکه بسته شد. شاخص نفت 
آمریــکا برای کل هفتــه، ۴.۴ درصد 
رشــد کرد. بهای معاملات نفت برنت 
در بازار لندن، یک دلار و هشت سنت 
معــادل ۱.۳ درصد افزایش یافت و در 
۸۵ دلار و ۸۳ سنت در هر بشکه بسته 
شــد. نفت برنت بــرای کل هفته، ۳.۷ 
درصد رشــد داشت.قیمت نفت هفته 
گذشته شروع ضعیفی شد اما در ادامه 
هفتــه، تحت تاثیر انتشــار آمار مثبت 
فعالیت کارخانه ای چین که بزرگترین 
واردکننده نفت در جهان اســت، روند 
افزایشــی پیدا کرد.جیووانی استونوو، 
تحلیلگر موسسه مالی یوبی اس اظهار 
کرد: بازار، دهمین رشد هفتگی ذخایر 
نفــت آمریکا را نادیده گرفت و رکورد 
صادرات آمریکا، از قیمت ها پشتیبانی 
کــرد.اداره اطلاعــات انــرژی آمریکا 
اعــلام کرد صادرات نفت آمریکا هفته 
گذشــته، به رکــورد ۵.6۲9 میلیون 
بشکه رسید، اما صحبت درباره افزایش 
بیشتر نرخ بهره و نگرانی ها از وضعیت 
 تــورم در آمریکا، مانع صعود بیشــتر 

قیمت ها شد.

 سخنگوی کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی:

نفتاهتمامجدی وزیر
برایتکمیل

طرحهاینیمهتمامدارد
سخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی گفت: خوشبختانه وزیر نفت اهتمام 
جــدی برای تکمیــل طرح هــای نیمه تمام 
دارد کــه فــاز ۱۴ پــارس جنوبی نیز جزو این 
طرح ها بود.مالک شریعتی نیاســر اظهار کرد: 
از دولت ســیزدهم و شــخص وزیر نفت برای 
بهره بــرداری از فاز ۱۴ پارس جنوبی قدردانی 
می کنم. خوشــبختانه وزیر نفت اهتمام جدی 
بــرای تکمیل طرح های نیمه تمام دارد که این 
پــروژه نیــز جزو این طرح ها بــود.وی با بیان 
اینکــه تکمیل فــاز ۱۴ پارس جنوبی بیش از 
۱۰ ســال تأخیر داشته است، افزود: تأخیر در 
بهره برداری از فاز ۱۴ پارس جنوبی ۳۰ میلیارد 
دلار عدم النفع داشته است که مشکلاتی برای 
کشور ایجاد کرد که نمونه آن زمستان امسال 

و بحث ناترازی گاز بود.

 عضو کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی :

تولیدبرقهستهای
است نیازمندتوجهواعتبار

یک عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اسلامی گفت: تولید برق هسته ای یک صنعت 
هایتک و هزینه بر است اما در قانون مانع زدایی 
از صنعت برق مشوق های خوبی برای توسعه 
کاربرد این حوزه هســته ای دیده شده و ما در 
بودجه ســال آتی نیز به دنبال تصویب احکام 
مــورد نیاز برای این بخش هســتیم.مصطفی 
نخعی درباره ســاز و کار های پیش بینی شده 
در لایحه بودجه سال آینده به منظور بهره وری 
از صنعت هسته ای در حوزه انرژی، بیان کرد: 
آنچه که رهبــری معظم انقلاب تکلیف کرده 
تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای در کشور 
هست. الان چیزی که به طور واقعی تولید می 
شود حدود هزار مگاوات برق هسته ای است، 
یعنی فاصله زیادی بین هدف گذاری و مقدار 
واقعی تولید وجود دارد.این عضو کمیســیون 
انرژی مجلس در ادامه اظهار کرد: برق هسته 
ای یــک صنعــت هایتک و هزینه بر اســت و 
طبیعتا نیاز به یکســری اقدامات خاصی دارد 
و قابل مقایسه با نیروگاهای حرارتی و تجدید 
پذیر نیست بلکه نیازمند توجه خاصی است. 

معاون وزیر نیرو:

سال۱4۰5 مصرفبرقدر
مگاواتمیرسد به9۰هزار

محمود کمانی معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان 
ساتبا در مراسم رونمایی استاندارد ملی جدید 
برچسب انرژی کولر آبی گفت: مصرف برق در 
بخش خانگی از ۵۰ هزار گیگاوات ســاعت به 
حدود ۱۰۰ هزار گیگاوات در ساعت رسیدیم.

وی ادامه داد: در بخش عمومی و تجاری روند 
مصرف صعودی را طی می کنیم به طوریکه در 
بعضی ســال ها ۵ الی ۱۳ درصد رشد داشتیم.

کمانی ادامه داد: اگر اقدامی در راستای کاهش 
مصرف برق انجام ندهیم در سال ۱۴۰۵ مصرف 
بــرق حدود 9۰ هزار مگاوات در پیک خواهیم 
رسید.وی ادامه داد: این میزان مصرف در حالی 
است که ناترازی برق ۳۰ هزار مگاوات خواهیم 
داشــت.رئیس سازمان ساتبا خاطر نشان کرد 
افزایــش ظرفیت نیروگاهی یکی از برنامه های 
وزارت نیــرو و دیگــر برنامه ای که وجود دارد 
کاهش تقاضای برق که حدود ۱۰ هزار مگاوات 
اســت در ســال ۱۴۰۵ میزان تقاضا و تولید با 

یکدیگر برابر خواهد شد.

مدیرعامل هلدینگ انرژی بنیاد مستضعفان 
خبر داد:

ساخت4۰درصدبخشخشکی
۱4پارسجنوبی فاز

توسطبنیادمستضعفان
مدیرعامل هلدینگ انرژی بنیاد مســتضعفان 
با بیان اینکه بالغ بر ۴۰ درصد نصب و ساخت 
بخش خشکی پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی 
توسط بنیاد انجام شده است، از انعقاد قرارداد 
۴۰۰ میلیــارد تومانــی بنیاد مســتضعفان با 
شــرکت های دانش بنیان در اجرای این پروژه 
خبــر داد. محمد زیار درباره اقدامات هلدینگ 
انــرژی بنیاد مســتضعفان در احداث فاز ۱۴ 
پارس جنوبی اظهار کرد: همان طور که رئیس 
جمهور اعلام کردند، افتتاح پالایشگاه فاز ۱۴ 
پارس جنوبی تجلی عینی شــعار امسال یعنی 
»تولید، دانش بنیان و اشتغال آفرین« بود.وی با 
بیان اینکه بنیاد مستضعفان اهتمام جدی برای 
کمک به دولت و تامین نیازهای مردم در حوزه 
انرژی دارد افزود: مجموعه گروه شــرکت های 
انــرژی بنیاد، جزئی از کنسرســیوم هشــت 
شــرکت  فعال در احداث فاز ۱۴ پارس جنوبی 
بود که جا دارد به نمایندگی از شرکت های عضو 
این کنسرســیوم این رویداد بزرگ را خدمت 
ملت شریف ایران اسلامی تبریک عرض کنم. 

یک کارشناس حوزه آب گفت: باید برای تک تک 
آدم های کشور و تهران جا بیفتد که در شهری از 
اقلیم گرمسیر دنیا زندگی می کنیم که ۸۵ درصد 
این اقلیم گرم و خشک است، بدانیم کشوری داریم 
که متوسط سرانه آب یک پنجم آن چیزی است که 
در دنیا وجود دارد.رضا حاجی کریم ، درباره اوضاع 
آب تهران اظهار داشــت: امســال نزولات جوی و 
بارش ها خوب بوده، سدها هم طبیعتا پر می شوند 
اما یک بحث می ماند و آن اینکه نزولات جوی به 
شکل برف بوده و ذخیره می شوند در فصول گرم تر 
یعنی انتهای بهار و تابســتان شــروع به آب شدن 
می کنند و ســدها پر می شــود که طبیعتا فعلا در 

وضعیت فعلی سدها تاثیرگذار نیست.

تهرانوچالشآب عدمتوسعهپایدار
وی افزود: موضوع این است که اگر فقط نگاه مان 
به آسمان باشد و بخواهیم با باران مشکل آب کلان 
شهری مثل تهران را حل کنیم بسیار اشتباه است 
ما در توسعه تهران نگاه پایدار نداشته ایم، شهر را 
توسعه دادیم و مناطق شهری جدید اضافه کردیم 
امــا هیچوقــت نگاه مان این نبوده که آب را از کجا 
تامین کنیم، ما از طالقان، ســد نمرود، لار، کرج، 
لتیــان و هــر جایی که توانســتیم آب را به تهران 
منتقل کرده ایم، در دشــت های اطراف تهران که 
همه ممنوعه هســتند چاه حفر کرده ایم و آب را 
بــه تهران منتققل کرده ایــم، مناطق زیادی را را 
بیــن برده ایم و آب را بــه تهران منتقل کرده ایم.
این کارشــناس حوزه آب در ادامه گفت: متوسط 
تلفات آب در شــبکه آبرسانی کشور ۲۴.۵ درصد 
است که در استان های مختلف؛ متفاوت است. در 
اصفهان ۱۷ درصد، خوزستان ۳۰ درصد در تهران 
در نقاط مختلف این ارقام متفاوات اســت و چون 
قدمت شبکه بالاست عدد از متوسط کشوری بالاتر 
اســت، بخشــی از آب پرت می شود و  بخشی نیز 
تبدیل به فاضلاب می شــود، چون طرح فاضلاب 
تهران تکمیل نیست، تصفیه خانه ها ساخته نشده 

و شــبکه جمع آوری کامل نشــده است. به همین 
دلیل بخشــی که تبدیل به فاضلاب می شود آورد 
محیط زیستی ندارد و حتی مخرب محیط زیست 
است، بازچرخانی هم تقریبا در تهران اصلا نداریم 
و در ساخت تصفیه خانه های محلی و پراکنده در 
تهران موفق نبودیم، در ســاخت و ســاز شهری و 
روی نظــام بازچراخانی آب اصلا موفق نبودیم در 
رعایت الگوی مصرف هم ناموفق بودیم، یعنی در 
زمینه نصب تجهیزات کاهنده به اهداف برنامه ای 
نرســیدیم، همه اینها کنار هم یعنی ما دومینویی 
در حال ســقوط برای نابودی اقلیم اطراف استان 
تهران ساخته ایم که استان البرز و بخشی از حوزه 
مازندران هم از این ماجرا تحت تاثیر خواهند بود.

جابیفتد بایدبرایتکتکآدمهایکشور
متوسطسرانهآبیکپنجمدنیاست

وی تاکید کرد: ما مشکل آب تهران را حل نکردیم 
در مقابل استان های اطراف را هم خراب کردیم و 
هر روز نیز نگاه مان به آسمان است، این اوضاع فقط 
به دولت مربوط نیست باید برای تک تک آدم های 
کشــور و تهران جا بیفتد که در شــهری از اقلیم 

گرمســیر دنیا زندگی می کنیم که ۸۵ درصد این 
اقلیم گرم و خشــک است، بدانیم کشوری داریم 
که متوســط سرانه آب یک پنجم آن چیزی است 

که در دنیا وجود دارد.

کداماقلیمزندگیمیکنیم بدانیمدر
حاجی کریم بیان داشــت: وقتــی بدانیم در این 
شــرایط زندگــی می کنیم چه سیاســت گذار و 
چه نماینده مجلس و چه شــهروند خود را ملزم 
می داند که الگوهای رفتاری و توسعه ای و زندگی 
را بر اســاس اقلیم گرم و خشــک در نظر بگیرد، ما 
باید مانند کســی زندگی کنیم که پولدار نیست، 
هم سیاســت گذار و هــم دولت و مجلس و مردم 
باید در این الگو سیاســت گذاری و زندگی کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: نگرش ها باید تغییر کند، 
باید بدانیم برف متعلق به انســان ها نیســت که 
تصمیم بگیریم آب شــود یــا خیر تا از آن منتفع 
شــویم، برف متعلق به محیط زیســت و چرخه 
زیست محیطی آب است و ما نباید در آن مداخله 
کنیم، وقتی ســد لتیان و کرج طراحی شــد گفته 
شــد که ســد چه میزان اجازه برداشــت دارد چه 

میزان برای شــرب، چه میزان برای کشــاورزی و 
چه میزان حقابه زیســت محیطی باشــد. اما در 
نظام بهره برداری همین ســدهای قدیمی کشور 
چقدر حقابه زیست محیطی تخصیص پیدا کرده 
است؟ آیا اگر حقابه محیط زیست تخصیص پیدا 
می کرد امروز پایین دست رودخانه شهریار در کرج 
به این شــکل لم یزرع و خشک می شد؟ اگر حقابه 
محیط زیســت رعایت می شــد ما اجازه داشتیم 
آب را از ســد طالقان به تهران منتقل کنیم و یک 
انشــعاب هم به کرج و هشتگرد بدهیم؟ آیا اجازه 
 داشــتیم از نمرود و لار به تهران متتقل کنیم تا 

به مصرف شرب برسد؟

حتمانگرانآبتابستانتهرانباشیم
این کارشناس حوزه آب با تاکید بر اینکه ما باید حتما 
نگران آب تابســتان تهران باشیم، گفت: متاسفانه 
و یا خوشــبختانه چون مســئله آب تهران سیاسی 
است و دولت نمی خواهد در این شرایط تزاحمات 
اجتماعی اضافه شود با دست اندازی به حوضه های 
آبریز مختلف مسئله آب شرب تهران را حل می کند 
و نگرانــی خاصــی از این بابت وجود ندارد. اما بنده 
معتقدم باید شجاعت قطع و سهمیه بندی آب تهران 
را داشته باشیم. اگر این شجاعت را داشتیم آن زمان 
می توانیم بگوییم در مســیر حل مشــکل آب قدم 
درست برمی داریم.وی گفت: در سنگاپور برنامه ای 
اجرا می شــود که بخش زیادی از فاضلاب شهری 
در آب بســته بندی توزیع می شــود ۴۰ درصد هم 
از  آب بســته بندی تصفیه شده است و شهروندان 
برای شرب استفاده می کنند در  کالیفرنیای امریکا 
تاسیســات گســترده تصفیه فاضلاب برای شرب 
وجود دارد، شــهری در فنلاند قرار است در ۲۰۲۵ 
کل آب شرب شهر  از آب تصفیه شده استفاده کند، 
مــا در تهــران به دلایل مختلف هنوز به این مرحله 
نرسیده ایم که از فاضلاب برای شرب استفاده کنیم، 
اما می توانیم به سمت بازچرخانی و استفاده از آن 

حرکت کنیم.

وزیر نیرو از ارائه برنامه افزایش ۱۰ هزار مگاواتی بهره وری برق 
بدون کاهش رفاه اجتماعی به مجلس شورای اسلامی خبر داد.

علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو در مراســم رونمایی از اســتاندارد 
ملــی جدید برچســب انرژی کولر آبی گفــت: مهمترین مؤلفه 
قدرت برای کشور در رصد اقتصادی تأمین آب و برق پایدار برای 
کشور است.وی ادامه داد: رفع نا ترازی برق در برنامه های دولت 
و وزارتخانه قرار دارد که در بخش های مختلف پیگیری می شود 
و رفع این ناترازی بســیار دشــوار اســت.وی با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته برای رفع ناترازی توضیح داد: دو نوع برنامه برای 
حل ناترازی در دستور کار قرار دارد، یکی برنامه های توسعه ای 

و برنامه های نیروگاهی و دیگری مدیریت صحیح مصرف با تکیه 
بر بخش های تولید و مصرف، ما در سال گذشته برای رفع بخشی 
از نا ترازی توســعه و تمام نیروگاه ها را در دســتور کار داشتیم و 
هر یک کیلو وات نزدیک به ۵۰۰ یورو ظرفیت سازی می کنیم 
و هزینه تمام شــده اســت.وی ادامه داد: سال گذشته برنامه ای 
مبنــی بــر افزایش راندمان نیرو گاه های موجود بود که با اجرای 
برنامه های متعدد اعم از ســخت افزار و نرم افزار بیش از ۱۰۰۰ 
مگاوات به ظرفیت نیروگاهی ها اضافه شد، که به طور متوسط 
برای هر کیلو وات ۲۵ یورو هزینه شــده اســت.محرابیان اضافه 
کــرد: البتــه ۱۲ مگاوات ظرفیت تولید نیروگاه اضافه شــد در 

ســمت تولید اقدامات زیادی می توان کرد که با سرمایه گذاری 
کردن، بهره وری و راندمان را افزایش دهیم که مهمترین افزایش 
نیرو گاه های بخار اســت.وی توضیح داد: طبق برنامه ای که به 
مجلــس ارائــه دادیم ۱۰ هزار مگاوات بهره وری برق را افزایش 
دهیم که بدون کاهش رفاه اجتماعی می توان به این نقطه رسید 
و ســوابق اجرایی نوید این را می دهد که چنین اقدامی امکان 
پذیر اســت.وزیر نیرو اضافه کرد: در اوج مصرف برق نزدیک به 
۷۰ هزار مگاوات تقاضای برق داشتیم که این ۷۰ هزار مگاوات 
در بخش های صنعتی کشــاورزی و خانگی بود و از این میزان 

۳۰ هزار مگاوات در بخش سرمایشی بود .

وزیر نیرو خبر داد؛

کاهشرفاه مگاواتیبهرهوریبرقبدون افزایش۱۰هزار

خبر  ویژه

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران:

آینده دهه
آبیاست دههریاضت

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
دهه آینده دهه ریاضت آبی در کشــور است، 
بر ضرورت تهیه نقشه راه و الگوی برون رفت 
از بحران آب تاکید کرد. حسین سلاح ورزی 
در همایش روز ملی آب که در اتاق بازرگانی 
ایران برگزار شد، اظهار کرد: مطابق روال هر 
ســال شعار این روز برگرفته از شعار سازمان 
ملــل متحــد در روز جهانــی آب و با نگاه به 
مسائل آب کشور تهیه شده است، سازمان ملل 
متحد از شتاب جوامع در ایجاد تغییر، افزایش 
تلاش ها برای حل مسائل مربوط به آب تاکید 
می کند.نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: 
وضعیــت منابع آب زیرزمینی، فرونشســت 
زمین، شرایط زیست محیطی، خشک شدن 
دریاچه هــا و رودخانه ها، تهدیدات مربوط به 
ریزگردها، تهدید کســب و کارهای وابســته 
به آب و کشــاورزی، بروز تعارضات اجتماعی 
و در نهایــت تهدید پایداری ســرزمین همه 
حاکــی از لزوم تغییر رویکردها و پایان دادن 
بــه تصورات، تصمیمات و اقدامات متوهمانه 
و فراتر از ظرفیت اکوسیستمی این سرزمین 
اســت. شــرایط موجود و پافشــاری بر ادامه 

این روند حاکی از آن اســت که متخصصان 
و روشــنفکران نتوانسته اند پنجره گفت وگو 
و تعامــل را چه میان جامعه روشــنفکری و 
چــه بین جامعه روشــنفکری از یک ســو و 
حاکمیــت از ســوی دیگر بگشایند.ســلاح 
ورزی گفــت: نهادســازی و همکاری جامعه 
روشــنفکری با اتخاذ تدابیری برای گشودن 
باب گفت وگــو با اصحاب قدرت می تواند در 
نقش آفرینی جامعه روشنفکری جامعه ایران 
کارســاز باشــد. بنابراین در این رویداد همه 
مشاغل، سازمان ها و نهادها را به گشودن باب 
گفت وگو و تســریع در ایجاد تغییر در الگوی 
مصرف آب در زندگی روزمره و کســب و کار 
خود و روشــنفکران ایران را به اجرای رسالت 
مهــم خود در تأثیرگذاری بر جامعه و نوزایی 
فرهنگی و پالایش فرهنگی دعوت می کنیم.
وی اظهار کرد: پیشنهاد می شود با بکارگیری 
ظرفیت های علمی کشــور، نخبگان و به ویژه 
بخــش خصوصی و ذینفعان و بهره برداران و 
همچنین با مشــارکت نمایندگان قوای سه 
گانه نقشــه راه و الگوی برون رفت از بحران 

موجود را تهیه کنیم.

ح کرد؛ عضو کمیسیون انرژی مجلس مطر

خامفروشی تکمیلزنجیرهجلوگیریاز
مالیاتی بااجرایسیاستاعتبار

 نفت و در کل مواد خام معدنی موهبتی است که 
وجود آن در هر کشوری نوعی مزیت به حساب 
می آید که می تواند منبع خوبی برای ارزآوری 
به حساب آید. موهبتی که مرجع فرآورده های 
گران بهای دیگری هستند و در صورت سرمایه 
گــذاری روی آن هــا، تبدیل به کالاهای گران 
بهایی می شوند که آن مزیت نسبی را تبدیل به 
مزیت رقابتی می کنند.متأسفانه صنایع کشور 
ما از این موهبت الهی استفاده ی درستی ندارند 
و این باعث شده با بحران جدی رقابت پذیری 
و همچنین خام فروشی گسترده روبه رو شوند. 
در واقع اعطای انرژی ارزان باعث شده است که 
صنایع در ابتدای زنجیره بر خام فروشی تمرکز 
کنند و دیگر به توسعه و تکمیل زنجیره تمرکز 
نداشــته باشــند و فرصت تولید کالا با ارزش 

افزودة بیشتر را از کشور بگیرند.
رمضانعلی سنگدوینی عضو کمیسیون انرژی 
مجلــس یازدهم اظهار داشــت: در خصوص 
اعطــای یارانه باید ســهم همه مردم در نظر 
گرفته و عدالت برقرار شود. در حقیقت یارانه 
پنهان برای همه ی مردم است و باید در اجرای 
سیاست ها یک بازنگری صورت گیرد. یکسری 

از شرکت های خصوصی با استفاده از این منابع 
ســودآوری شــخصی دارند و همین موضوع 
باعث شــده اســت تا از صادرات محصولات 
خام در ابتدای زنجیره ها اســتقبال شــود. ما 
نمی گوییم فوراً قیمت خوراک این صنایع به 
صورت آزاد محاسبه شود، اما می توانیم کم کم 
آن را افزایش و به قیمت صادرات برســانیم 
تــا حق مــردم نیز ضایع نشود.ســنگدوینی 
اظهار داشت: در حقیقت خام فروشی یکی از 
موضوعات بسیار مهمی است که کشور ما با آن 
روبه رو است. متأسفانه ما زنجیره ارزش مواد را 
کامل تشکیل نمی دهیم و منابع استخراجی 
را به صورت خام صادر می کنیم.این نماینده 
مجلس گفت: یکی از عواملی که منجر به خام 
فروشی می شود تعداد پالایشگاه های موجود 
است. پالایشگاه های موجود کشور جوابگوی 
منابــع ما نیســت در صورتی کــه می توان با 
ایجاد پالایشــگاه و پتروپالایشــگاه و تکمیل 
ایــن زنجیــره، نفت خام را بــه فرآورده های 
نفتــی مانند بنزین و مشــتقات نفتی تبدیل 
کــرد و از آن برای مصارف داخلی یا صادرات 

استفاده کرد.
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان گلستان:

گردشگریسلامتاولویت
دانشگاهعلومپزشکیاست

گلستان / گروه استان ها: رئیس دانشگاه علوم 
پزشــکی استان گلســتان گفت: گردشگری 
ســلامت اولویت دانشــگاه علوم پزشــکی 
گلســتان اســت و درحــال تلاش هســتیم 
گردشــگری سلامت توســعه دهیم. سعید 
گلفیــروزی  اظهارکــرد: در موضوع حجاب 
دانشگاه علوم پزشکی شورای عفاف وحجاب 
دارد در بیمارستان،ستاد،کارکنان،دانشجویا
ن ورود پیدا کردیم که بیش از 9۰ درصد آن 
با یک تذکر حل می شود.بسته های فرهنگی 
بین کارکنان درحال توزیع است.وی ادامه داد: 
در موضوع حجاب در قسمت های مطب های 
پزشــکی، درمانگاه خصوصی، آزمایشگاه ها، 
فیزوتراپــی ها و.... متولی آن نظام پزشــکی 
اســت.وی افزود: شهرســتان کردکوی فقط 
یــک داروخانــه شــبانه روزی دارد که باعث 
شده  مشکلاتی در خدمات رسانی بهتر برای 
مردم ایجاد شــود که متاسفانه متقاضی برای 
داروخانه شبانه روزی در این شهرستان وجود 
ندارد.گلفیروزی گفت: دانشگاه علوم پزشکی 
مشکلی در صدور مجوز برای داروخانه شبانه 
روزی نــدارد و ما درحال تلاش هســتیم که 
مردم مشکلی نداشته باشند.وی تصریح  کرد: 
در دهه فجر ســالجاری۳۳ پروژه با اعتبار 6۲ 
میلیاردتومــان  در حوزه درمان و بهداشــت 
بهره برداری یا آغاز عملیات اجرایی آن انجام 
شــد و همچنین ۳۰ میلیارد تومان از اعتبار 
سفر استانی سال گذشته دولت برای تکمیل 
و تجهیز پروژه های نیمه تمام حوزه درمان و 

بهداشت تخصیص یافته است.

همزمان با ایام ماه پرفیض رمضان صورت می گیرد؛ 

برگزاریهجدهمیننمایشگاهقرآن
اصفهان عترت،حجابوعفافدر

اصفهان /  گروه اســتان ها:هجدهمین نمایشگاه 
قــرآن و عتــرت در تاریخ ۱6 تــا ۲۰ فروردین ماه 
سال ۱۴۰۲ همزمان با ایام ماه پرفیض رمضان در 
ساعت بازدید ۱6 تا ۲۲ در محل برگزاری نمایشگاه 
بین المللی اصفهان برپا خواهد شد.در این رویداد 
نمایشگاهی، با هدف ترویج آگاهی معارف دینی و 
آموزه های قرآنی در میان اقشار مختلف شهروندان، 
از تمامی پتانســیل های فنی و اجرایی نمایشگاه 
اصفهان برای برگزاری هر چه با شــکوه تر و جذب 
مخاطبان گسترده تر این نمایشگاه استفاده خواهد 
شد.در راستای برگزاری هرچه قویتر نمایشگاه قرآن 
و عترت سال آینده، کلیه دستگاهها از جمله اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، اوقاف و امور خیریه، 
مجمع خیرین، اســتانداری و … اعلام همکاری 
و حمایت نموده اند. گفتنی اســت امکان ثبت نام 
برای کلیه کانون های قرآنی، انتشارات کتاب های 
دینی و قرآنی، خبرگزاری ها، تولیدکنندگان و ارایه 
دهندگان محصــولات فرهنگی و دینی از جمله 
نقاشــی، خوشنویســی و حجاب و عفاف نیز در 
این رویداد فراهم می باشــد.متقاضیان می توانند 
با مراجعه به ســایت www.quranisf.ir اقدام به 

ثبت نام کنند.

گلســتان / گروه اســتان ها: فرماندار گالیکش گفت: آتش سوزی که 
در عرصه های جنگلی روســتاهای بش اویلی و ترجنلی را فراگرفته 
بود با تلاش نیروهای اطفای حریق مهار شد.علی جوان حاذق خواه 
فرماندار گالیکش گفت: این آتش سوزی با توجه به وزش باد شدید 
دوبــاره اوج گرفــت و به حــدود ۲۰ هکتار از عرصه های جنگلی در 
مناطق ســخت گذر گالیکش به صورت کف ســوز خسارت زد.وی 
افــزود: ۱۱۰ نفــر از نیروهای اطفای حریق از منابع طبیعی، جوامع 
محلی و بســیجیان برای مهار آتش ســوزی در منطقه تلاش کردند 
و در نهایت با شــروع بارندگی خفیف صبح امروز شــاهد مهار حریق 
بودیم.فرمانــدار گالیکش گفت: هم اینک برخی کنده های کوچک 

در حال ســوختن اســت که تعدادی از تیم ها در مناطق مختلف 
تمــام تمرکــز خــود را برای خاموش کردن آنها بــه کار گرفتند اما 
دیگر حریق فعالی نداریم و اوضاع تحت کنترل اســت. مســاحت 
گالیکش ۸9 هزار هکتار اســت که ۱۷ هزار هکتار آن در محدوده 
پارک ملی گلســتان با مدیریت محیط زیســت، ۵۱ هزار هکتار آن 
جنگل و مرتع با مدیریت منابع طبیعی و ۲۱ هزار هکتار آن هم به 
عنوان اراضی کشــاورزی، روستایی و شهری در اختیار مردم است.

گلســتان بیشــترین جنگل های سوزنی برگ کشور را دارد و که به 
واسطه کاهش بارندگی ها، برگ های خشک کف این جنگل ها مانند 
انبار باروت با کوچکترین جرقه ای شعله ور می شود.استان گلستان 

با مساحتی در حدود دو میلیون و ۱9۲ هزار و ۱۳۰ هکتار از شمال 
با ترکمنســتان، از شــرق با خراسان شــمالی، از غرب با مازندران و 
جنوب با سمنان همسایه است.این استان مرزی دارای تنوع اقلیمی 
از نیمه مرطوب معتدل تا نیمه خشک و گرم است و منابع طبیعی 
متنوعی شامل کوهستان های مرتفع، دشت هموار، مناطق پست، 
شــوره زار و دریا دارد.اراضی زیر پوشــش اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری گلستان افزون بر یک میلیون و ۳9۷ هزار و ۲۴۴ هکتار 
بوده که شامل ۴۵۲ هزار هکتار جنگل، ۸6۲ هزار هکتار مرتع )شمال 
اســتان(، ۲۰ هزار هکتار اراضی ســاحلی و اراضی مستثنیات و 6۲ 

هزار و ۴۲۰ هکتار اراضی موات است.

گالیکش:  فرماندار

آتش جنگل های گالیکش مهار شد

5
بیمهمعلم

حامیجامعهورزشیکشور
 شــرکت بیمه معلم ضمن 
عمل بــه تعهدات خود در 
جهت عملیــات حرفه ای 
بیمــه گری، در راســتای 
حمایــت خــود از جامعه 
ورزشــی کشــور، فعالیت های فرهنگی خود را 
توسعه می دهد خاطر نشان می سازد در چارچوب 
هفته بیست و یکم لیگ برتر،پرسپولیستوانست 
با ۳ گل، نفت مســجد ســلیمان را شکست دهد. 
گفتنی است بیمه معلم حامی پرسپولیس در این 
دیدار بود و با توجه به پخش زنده این مســابقه از 
شــبکه ۳ ســیمای جمهوری اســلامی ایران، 
تماشاگران شاهد تبلیغات بیمه معلم بر روی لباس 

بازیکنان پرسپولیس بودند.

مدیرعاملبانکدی دیدار
باکارکنانحوزهجنوبشرقکشور

 مدیرعامــل بانــک دی با 
کارکنــان حــوزه جنوب 
شــرق کشور این بانک در 
مشهد مقدس دیدار و گفت 
و گو کرد. علیرضا قیطاسی 
با تاکید بر لزوم تقویت اعتماد میان کارکنان بانک 
و مشتریان به منظور حفظ منابع موجود و افزایش 
جذب منابع ارزان قیمت، گفت: اصلاح سیاست 
هــای اعتباری بانک در جهــت افزایش حدود 
اختیارات شعب به طور پیوسته در جریان است.

وی با اشاره به این که تنوع در روش های بازاریابی 
و اســتفاده از ظرفیت هایی چون طرح تلاش و 
جشــنواره کارت هدیه، بهترین ابزار برای جذب 
مشــتریان جدید است، ادامه داد: کاهش قیمت 
تمام شــده پول در کنار افزایش توان تسهیلات 
دهی بانک، تنها بخشی از دستاوردهای این گونه 
اقدامات اســت. مدیرعامل بانک دی بازگشایی 
نماد بانک، برگزاری دو مجمع سال های ۱۳99 
و ۱۴۰۰ و نیز بهبود شرایط ترازنامه بانک را نتیجه 
اقدامات ســختگیرانه و حرفه ای کارکنان حوزه 
های مختلف به ویژه در حوزه مالی خواند و اظهار 
کرد: بانک دی از ظرفیت های بســیار خوبی در 
حوزه نرم افزار و ســخت افزار برخوردار است که 
با بهره گیری بهینه از آنها می توان جایگاه بانک 

را بیش از پیش ارتقا داد.

اخبار

فعالپستبانکایران حضور
اینوتکسپیچ2۰23تهران در

 پست بانک ایران به عنوان حامی رویداد فناوری 
و نــوآوری اینوتکــس ۲۰۲۳ ، حضور فعالی در 

اینوتکس پیچ تهران داشت.
در این رقابت که روز پنجشــنبه ۱۱ اسفند ماه 
برگزار شد ، اسماعیل عسگری رئیس اداره کل 
بانکداری خرد به عنوان سخنران و اکبر غلامی 
مدیر شعب منطقه غرب استان تهران به عنوان 

داور شرکت داشتند .
عسگری در سخنرانی خود در این رویداد با اشاره 
به ماموریت پســت بانک ایران برای حمایت از 
شــرکت های فعال در حوزه فناوری اطلاعات 
و ارتباطــات ، گفت: اعطای انواع تســهیلات ، 
خدمــات بانکداری بــاز در قالب ۴۰ خدمت و 
پلاگین های درگاه های اینترنت و موبایل بانک 
از مهمترین خدمات پست بانک ایران به شرکت 
های فناوری و نو آوری و اســتارتاپی است. وی 
افزود: سیاســت و اعتقاد پست بانک ایران این 
اســت که شــرکت های استارتاپی ، هوشمند و 
چابک هستند و می توانند نیازهای مشتری را 
با ســرعت مناســب تامین و محصول مورد نیاز 
را تامیــن نمایند. عســگری تاکید کرد:با بهره 
گیری از ظرفیت شرکت های فعال در حوزه فین 
تــک ، امکان طراحی و تولید خدمات کاربردی 
موردنیاز با استفاده از خدمات مالی پست بانک 

ایران در قالب پلاگین فراهم است.
عسگری راهبرد اصلی این بانک را پیاده سازی 
اقتصاد دیجیتال ذکر کرد و پســت بانک ایران 
را از پیشگامان آن دانست. در ادامه مراسم ۱۴ 
تیم استارتاپی با ارائه محصولات خود به رقابت 
با یکدیگر پرداختند که در نهایت با رای هیات 
داوران ، تیــم هــای بیازما و موری اســتایل به 
ترتیب رتبه اول و دوم را به خود اختصاص دادند.

روسای شعب بانک توسعه تعاون خوش درخشیدند
در ســیزدهمین گردهمایی روســای موفق شعب نظام بانکی از ده 

رییس شعبه برتر بانک توسعه تعاون تقدیر به عمل آمد.
موسســه عالی آموزش بانکداری ایران طبق روال همه ســاله با اتکا 
به شــاخص های عملکردی در نظام بانکی روســای شــعب برتر را 

انتخاب و مورد تقدیر قرار می دهد.
در این مراســم که با حضور شــیخ حسینی مدیر عامل بانک توسعه 
تعاون، هیات عامل و مدیران ستادی برگزار شد از ده رییس شعبه 
موفق: یوســف بدیر زاده رییس شعبه هندیجان خوزستان، مهدی 
تاریوردی رییس شــعبه ابهر زنجان، کریم معصومی رییس شــعبه 
آیت اله کاشــانی تهران، طاهره خدامرادی رییس شــعبه چمران 
ســاوه، منصور چابوک رییس شــعبه پیشین توحید تهران، فرزاد 
هاشــمی رییس شــعبه رودبار گیلان، داریوش دهدشتیان ربیس 
شعبه ماهشهر خوزستان، مهدی قپانوری رییس شعبه پرند تهران، 
ســمیرا اخلاقی رییس شعبه نظرآباد البرز و امین دهقانی دشتابی 

رییس شعبه چابهار تقدیر به عمل آمد.
شیخ حسینی در حاشیه این مراسم و دیدار با روسای شعب موضوع 
موفقیت و برتر شــدن را در یک ســازمان تصادفی ندانســته بلکه 

محصــول تــلاش، برنامه ریزی و اقدامات هدفمند با اتکا به رعایت 
ضوابط و مقررات در قالب خدمات کیفی و رضایتمندی مشتریان 

قلمداد کرد.
شیخ حسینی بانک توسعه تعاون را یک بانک چابک و خدمت رسان 
با مسئولیت و تعهدات و تکالیف متنوع یاد کرد و در این باره خاطر 
نشــان ســاخت که فعالیت در بخش اقتصادی تعاون که رویکرد و 

کارکرد توامانی اقتصادی و اجتماعی به همراه دارد نقش و کارکرد 
مسئولیت اجتماعی را به مراتب پررنگ تر می سازد.

شیخ حسینی تحقق برنامه های بانک و ارتقا و بهبود وضعیت موجود 
بانک در همه شــاخص ها نســبت به سال گذشته محصول همدلی، 
همــکاری تعهد وفاداری و خلاقیت و ابتکار عمل مجموعه کارکنان 
صف و ستاد دانست و در این باره خاطر نشان ساخت: همکاران جوان، 
تحصیــل کرده متخصــص و با تجربه علیرغم جوان بودن بانک یک 
مسیر طولانی را در یک بازه زمانی کوتاه طی نموده، به نحوی که امروز 
جایگاه این بانک در میان ذینفعان کاملا مشخص و مطالبات ذینفعان 
ناشی از عملکرد موفق و ظرفیت این بانک است.شیخ حسینی حضور 
فعالانه مجموعه شعب بانک را در سطح کشور در همه عرصه ها به 
ویــژه تخصیــص بهینه و موثر بــه جامعه هدف نهادهای حمایتی از 
جمله کمیته امداد امام، سازمان بهزیستی و تخصیص تسهیلات در 
کمک به اشتغال خانگی و مسئولیتهای اجتماعی از جمله ازدواج ، 
فرزندآوری، مســکن را از بخش های عملکردی موفق این بانک یاد 
کرد و نســبت مصارف به منابع این بانک را توام با حجم تســهیلات 

پرداختی موید عملکرد موفق بانک دانست.

اخبار

عضو هیات مدیره بانک مســکن از اعطای ۱۸ میلیارد ریال از ســوی بانک 
مســکن به مردم زلزله زده شهرســتان خوی بعلاوه ارســال مقادیری بسته 

کمک رسانی، پتو و بخاری گازی به این مناطق خبر داد.
جعفر آقاملائی عضوهیات مدیره بانک مسکن درگفت وگو با خبرنگار پایگاه 
خبری بانک مســکن – هیبنا با اشــاره به اقدامات بانک مســکن در حوزه 
کمک رسانی به مردم زلزله زده شهرستان خوی گفت: بانک مسکن در عمل 
به مســوولیت اجتماعی خود در مرحله اول کمک رســانی به زلزله زدگان 
شهرستان خوی مبلغ ۱۰ میلیارد ریال از محل بودجه مربوط به سال ۱۴۰۰ 
اختصاص داد و این کمک رسانی از سوی سازمان هلال احمر به هم میهنان 

عزیز در شهرستان خوی اعطا شد.
وی افزود: در مرحله بعد بانک مســکن از محل کمک های مردمی و کارکنان این بانک که طی اعلام 
یک شماره حساب انجام شد و در این مدت کوتاه با استقبال بود اقدام به کمک رسانی به زلزله زدگان 
خوی به مبلغ ۸ میلیارد ریال کرد. عضو هیات مدیره بانک مســکن ارســال ۵۰۰ بســته کمک رســانی 

خشک شامل مواد غذایی و شوینده، ۴۰۰ عدد هیتر برقی، ۱۵۰۰ تخته پتو 
و ۳۰ تخته چادر به مناطق زلزله زده این شهرستان را از جمله دیگر اقدامات 
بانک مســکن در راســتای یاری رســاندن به هموطنان زلزله زده کشورمان 
عنــوان کــرد. آقاملائی اضافه کرد: همکاران ما در این شهرســتان نیز برای 
کمک رسانی به مناطق زلزله زده آماده همکاری هستند و اگرچه رفع اغلب 
مشکلات مستلزم بررسی و همکاری همه نهادهای مربوطه است اما تا جایی 
که در اختیار و توان مدیریت ما در این شهرســتان اســت در خدمت رســانی 

به هموطنان عزیز در این شهرستان آماده هستیم.
وی با بیان اینکه بانک مســکن به عنوان یک بانک توســعه ای و تخصصی 
آمادگی لازم برای کمک به بازســازی مناطق زلزله زده شهرســتان خوی را 
دارد گفت: بانک مســکن در ســال جاری در حوزه حوادث غیر مترقبه برای ســاخت و بازسازی بیش از 
۴ هزار واحد مســکونی تســهیلات پرداخت کرده اســت و این آمادگی را دارد که برای بازسازی مناطق 

زلزله زده خوی نیز به هموطنان گرامی یاری رسانی کند.

اعطای۱8میلیاردریالازسویبانکمسکنبهزلزلهزدگانخوی

خبر  ویژه

استانها

ســند کمپانــی و بــرگ ســبز خــودرو ســواری پــژو 405 بــه 
– 941 د 38 بــه رنــگ خاکســتری  شــماره انتظامــی 86 
شــماره   124K0334163 موتــور  شــماره   1392 مــدل 
شاســی NAAM11CA0ER921516 متعلــق بــه زهــرا بلــون 

مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مفقودی
بــرگ ســبز و ســند کمپانــی ســواری رنــو تیــپ لــوگان L 90 مــدل 
1387 بــه رنــگ نقــره ای متالیــک بــه شــماره شــهربانی ایــران 12 
– 725 م 14 بــه شــماره موتــور k4MA690D005390 و شــماره 
شاســی NAPLSRALD71004638 بــه نــام میــر شــمس الدیــن 
زجاجــی فرزنــد شــیخ تقــی مفقــود گردیــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

مــی باشــد

مفقودی
اینجانــب انیــه اســمعیل نــژاد نفوتــی مالــک خــودرو پــژو PARSTU5 بــه شــماره 
بعلــت    164B0190333موتــور شــماره  بــه  NAAN11FE3JH560105و  شاســی 
ام.لــذا  نمــوده  را  مذکــور  المثنــی  رونوشــت  تقاضــای  فــروش  اســناد  فقــدان 
ــر  ــه دفت ــرف 10 روز ب ــور دارد ظ ــودروی مذک ــورد خ ــی در م ــس ادعای ــه هرک چنانچ
حقوقــی شــرکت ایــران خــودرو واقــع در کیلومتــر 14جــاده مخصــوص تهــران کــرج 
شــهرک پیکانشــهر ســاختمان ســمند طبقــه 1 مراجعــه نمایــد. بدیهــی اســت پــس 

ــد. ــد ش ــدام خواه ر اق ــر ــط مق ــق ضواب ــور طب ــت مزب ــای مهل از انقض

مــدل  ایکــس  ال  ســمند  خــودری  کارت  و  ســبز  بــرگ 
شــماره  بــه  و  863ه46  72ایــران  شــماره  بــه   91
موتــور  شــماره  و   NAACR1HS7CF513520 شاســی 
بــا  نــام ســید اســماعیل عزیــزی   بــه   147H0003464
اعتبــار  درجــه  از  و  گشــته  2180141181مفقــود  کدملــی 

اســت ســاقط 

خوزســتان / گروه اســتان ها: شرکت کنندگان 
در نخســتین همایش ملی ایمنی و بازرسی کار 
در صنعت حفاری از دســتگاه حفاری ســنگین 
خشــکی ۲۷ فتح در موقعیت میدان نفتی اهواز 

در مناطق نفتخیز جنوب بازدید کردند  .
در ایــن بازدیــد کــه در دومیــن و آخرین روز 
همایش، با هدف آشــنایی بــا فعالیت عملیاتی 
دکل های حفاری و خدمات جانبی ارائه شده در 
حیــن حفاری صورت گرفت، مدیران عملیاتی و 
متخصصان دستگاه درباره ماهیت کار حفاری و 
عملکرد دکل به عنوان یک کارخانه کامل صنعتی 
توضیــح دادند.بازدید از این دکل، متعلقات آن 
و تجهیزات و ماشین آلات خدمات جنبی مورد 
توجه شــرکت کننــدگان در همایش مدیران و 
بازرســان ادارات کل تعاون؛ کار و رفاه اجتماعی 
سراسر کشور قرار گرفت. نظم و انضباط در کار، 
گزارش افســر ایمنــی در ابتدای ورود و توصیه 

نــکات ایمنی، حفــظ فواصل با تجهیزات دوار و 
آراستگی محوطه استقرار دکل و اردوگاه حفاری 
و توجه به محیط زیست اطراف از نکاتی بود که 

توجه بازدیدکنندگان را به خود جلب نمود .
شــرکت کنندگان خاصه بازرســان کار پرسش 
هــای زیــادی درباره کم و کیف کار، ســختی و 
مشــکلات آن، شــرایط کار اقمــاری، ایمنی و 
بهداشــت شغلی، امکانات درمانی و فوریت های 
پزشکی داشتند که از سوی کارشناسان هر بخش 

توضیح داده شد.
نخســتین همایش تخصصی ایمنی و بازرســی 
در صنعــت حفاری بــا رویکرد صیانت از نیروی 
انســانی با مشارکت شــرکت ملی حفاری ایران 
و اداره کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان 
خوزســتان، با حضور معــاون روابط کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیرکل بازرســی و 
جمعی از مدیران کل و بازرســان این وزارتخانه 

و همچنین مدیران ارشــد صنعت نفت کشور از 
جمله مدیران عامل شرکت های نفتی در جنوب، 
مدیرکل ایمنی، بهداشت و محیط زیست شرکت 
ملی نفت ایران و متخصصان و کارشناســان این 
صنعت در راســتای فرهنگ ســازی، شناخت 
فرآیندها، بررسی راهکارها و چالش ها و اجرای 
نظام نامه ایمنی ، در ســالن اجتماعات مجتمع 
فرهنگی شــهید سپهبد قاسم سلیمانی در اهواز 
برگزار شــد . محورهای کار این همایش دو روزه 
در چهار بخش شــامل معرفی شــرکت، پیاده 
سازی سامانه مدیریت یکپارچه )IMS( ، ایمنی 
و حفاظت فنی و بهداشــت حرفه ای ترســیم و 
در سرفصل های آشــنایی با مخاطرات دستگاه 
هــا و تجهیزات حفــاری و خدمات فنی جانبی، 
انــواع خطر و ریســک بــالا در صنعت حفاری، 
تجارب پیاده ســازی و یکپارچه ســازی سامانه 
های مدیریت یکپارچه اســتاندارد، فرآیندهای 

مدیریت ریســک های ایمنی، بهداشت و محیط 
زیست، اشتراک گذاری تجربیات HSE،فعالیت 
های حوزه پیمانکاری، شــرایط اضطراری خاص 
صنعت حفاری نظیر فوران چاه، معرفی تجهیزات 
و ابزارهای جدید ایمنی، عوامل زیان آور محیط 
کار دکل های حفاری، پایش مســتمر ســلامت 
کارکنان و اهمیت اجرایی نمودن آیین نامه های 
حفاظت و بهداشت کار و آیین نامه مشاغل سخت 

و زیان آور کار بود. 
همچنین برگــزاری کارگاه تخصصی ایمنی در 
صنعت حفاری، بررسی قوانین حوزه کار توسط 
کارشناسان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اســتان و بازدید شرکت کنندگان در همایش از 
یک دستگاه حفاری در گستره عملیاتی مناطق 
نفتخیز جنوب و اشنایی با کار حفاری و خدمات 
جانبــی ایــن صنعت از دیگر برنامه های اصلی و 

جانبی همایش به شمار آمد.

همایشملیایمنیوبازرسیدرصنعتحفاریشد دستگاهحفاری27فتح،میزبانشرکتکنندگاندر
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کرد؛ مشهدمطرح در عاملصندوقاعتباریهنر مدیر

رشد بیش از 300 درصدی ارائه تسهیلات صندوق اعتباری هنر
مشهد / سمیرا رحمتی 

مدیــر عامــل صنــدوق اعتبــاری هنر در 
چهارمین گردهمایی نمایندگان اســتانی 
صنــدوق اعتباری هنر به میزبانی مشــهد 
مقدس گفت: در سال ۱۴۰۱ قریب به 6۰۰ 
نفــر در قالب طــرح تکریم و حدود ۲هزار و 
6۰۰ نفــر در قالب طرح کمک مســتمری، 
تحت پوشــش خدمات صنــدوق اعتباری 
هنر قرار گرفتند.سید مجید پور احمدی در 
جمع نمایندگان اســتانی صندوق اعتباری 
هنر در مشهد مقدس تاکید کرد: بدون شک 
عزم و اراده راســخ همگان در جهت تحقق 
شعار دولت مردمی برای تمرکز زدایی، رفع 
دغدغه و  مشکلات هنرمندان و حمایت همه 
جانبه از این قشر فرهیخته روی ریل نهادینه 
شــدن عدالت فرهنگی در این دوره وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت سیزدهم 
بوده اســت.وی ضمن تبریک اعیاد شعبانیه 
و خیرمقــدم به حاضران، این گردهمایی را 
فرصتی مغتنــم برای دیدار چهره به چهره 
برای طرح مسائل و تشریح و تبیین گزارش 
عملکرد یکساله، همچنین تقدیر از زحمات 
و تلاش نمایندگان این صندوق در سراســر 
کشــور عنوان کرد.مشــاور وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی با اشاره به برخی از مهمترین 
اقدامات انجام شــده در ســال جاری اظهار 
داشت: صندوق اعتباری هنر در حال حاضر 
قریب به 9۷ هزار عضو دارد که ۳۳ درصد از 
آنها ساکن تهران و 6۷ درصد در سایر استان 
ها)بجز پایتخت( فعال هستند. پور احمدی 
افزود: در همین حال پوشش خدمات بیمه 
ای بــرای اعضای تحت پوشــش، از جمله 
اقدامات قابــل توجه صندوق اعتباری هنر 

بوده است، به طوری که با توسعه روابط بین 
ســازمانی، تعداد اعضای تحت پوشش بیمه 
تأمیــن اجتماعی در ســال ۱۴۰۱ به بیش 
از ۵۴ هزار  رســید. همچنین قریب به ۴۲ 
هزار نفر تحت پوشش بیمه درمان تکمیلی 
صندوق هنر قرار دارند.مشاور وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی ادامه داد: پرداخت مقرری 
ماهانه به پیشکسوتان حوزه فرهنگ و هنر 
در قالب طرح تکریم و کمک مســتمری از 
دیگر اقدامــات صندوق اعتباری هنر برای 
حمایــت از جایــگاه والای هنر و فرهنگ در 
کشور بوده، در سال ۱۴۰۱ قریب به 6۰۰ نفر 
در قالب طرح تکریم و حدود ۲هزار و 6۰۰ نفر 
در قالب طرح کمک مستمری، تحت پوشش 
خدمات صندوق اعتباری هنر قرار گرفتند.

مدیر عامل صندوق اعتباری هنر با بیان اینکه 
تسهیلات قرض الحسنه ضروری و بلاعوض 
به اهالی فرهنگ ، هنر، رسانه و فعالان قرآن و 
عترت نیز در سال ۱۴۰۱ با رشد چشمگیری 
روبرو شــده اســت، گفت: در ســال ۱۴۰۱ 
اعطای تســهیلات به اصحاب فرهنگ، هنر، 
رســانه و فعالان قرآن و عترت از رشــد ۳۰۰ 
درصدی نســبت به سال گذشته برخوردار 
شــد. در حالــی که صنــدوق با محدودیت 
تخصیص بودجه ای روبروســت اما با اجرای 
برنامه ها و تدوین بسته حمایتی توانستیم به 
درخواست کسانی که درخواست تسهیلات 
داشتند پاســخ دهیم.وی در ادامه سخنان 
خــود به برنامه هــای آینده این صندوق در 
ســال ۱۴۰۲ اشــاره و ابراز امیدواری کرد تا 

با همکاری و همراهی نمایندگان اســتانی 
صنــدوق و تمام همکاران صندوق در تهران 
همواره شاهد رشد و شکوفایی هرچه بیشتر 
صندوق اعتباری هنر در خدمت رســانی به 
هنرمندان و اعضا و این قشر فرهیخته باشیم.
پوراحمــدی از ســال ۱۴۰۲ به عنوان یکی 
از بهترین و پرکارترین ســال های خدمات 
رســانی در حوزه توانمندسازی هنرمندان 
و کمــک به کســب و کارهای فرهنگی یاد 
کرد که برنامه های مختلفی تدوین شده که 
انشــالله باهمت همگان شاهد اجرایی شدن 
آنها خواهیم بود.البته برخی از برنامه ها نیز 
اجرایی و عملیاتی شــده اســت.مدیرعامل 
صنــدوق اعتبــاری هنر از بیمــه بیکاری 
هنرمندان به عنوان یکی از موضوعات دیگر 

جــدی مدنظر این صندوق یاد کرد و گفت: 
در موضوع بیمه بیکاری هنرمندان صندوق 
مذاکــرات مختلفی از طریق دولت مردمی، 
مجلس شــورای اسلامی و نهادهای ذیربط 
داشتیم اما در این راه مشکلات زیادی وجود 
دارد ازاین رو تصمیم براین شــده  از طریق 
صنــدوق با  تدوین برنامه ای جامع، اعضای 
صندوق را که به نوعی بیکار کار می شوند را 
بر اساس این طرح تحت پوشش بیمه بیکاری 
قــرار داده و ســال آینده بتوانیم عملیاتی و 
اجرایی کنیم.در ابتدای این نشســت مدیر 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خراسان 
رضوی نیز با خیرمقدم به همکاران صندوق 
اعتبــاری هنر از اقصی نقاط کشــور، گفت: 
بسیار خرسندیم که توفیق میزبانی از زائران 
امام رضا)ع( و نمایندگان صندوق در مشهد 
را داریم.حســین زاده با اشــاره به نوع تلاش 
همکاران صنــدوق اعتباری هنر برای ارائه 
خدمات به هنرمندان، اظهار داشت: کار شما 
در مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
یکی از کارهای سخت اما شیرین است چرا 
که شــما با هنرمند ســر و کار دارید که نیاز 
است با صبر و حوصله و با گوش شنوایی که 
دارید سنگینی غم و دغدغه آنها را کم کنید.
وی ابراز امیدواری کرد که این نشست باعث 
رشد و پیشرفت امور در جهت کمک بیشتر 
به جامعه هنری و برطرف کردن مشــکلات 
این قشر فرهیخته باشد.مدیر کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان خراسان رضوی تاکید 
کرد: رویکرد صندوق خوشبختانه به سمت 
رونق اقتصاد فرهنگ و هنر و توانمندسازی 
هنرمندان می رود و در آینده شاهد خروجی 
تلاش شما و اینگونه نشست ها خواهیم بود.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

مسئول ستاد تسهیلات سفر منطقه 2 
شهرداری اصفهان خبر داد؛

اجرایاقداماتویژهنوروزی
منطقه2شهرداری در

اصفهان / گروه استان ها: مسئول ستاد تسهیلات 
ســفر منطقه دو شــهرداری اصفهان از اقدامات 
صورت گرفته برای میزبانی از مسافران نوروزی 
در ایــن منطقه خبــر داد.محمد صیرفی نژاد با 
اعــلام این خبــر گفت: رنگ آمیــزی جداول، 
نصــب المان های نــوروزی به همراه گل آرایی و 
دیوارنگاری نقاطی همچون خیابان ملت دهنو، 
ورودی سمت خیابان شهیدان و خروجی سمت 
خیابان ملت از ســمت ولــدان، ورودی خیابان 
مشکین، ورودی محله دهنو و خیریه محله دهنو 
با نماد معروف محلات در دستور کار قرار گرفته 
است.او افزود: المان خیابان شهیدان غربی با ۱6 
لوستر نوری بزرگ و کوچک با هزینه ای بالغ بر 
6۰۰ میلیون تومان اجرا شده است.صیرفی نژاد 
با بیان اینکه بیشتر خیابان ها، جداول، تقاطع ها 
و محورهای ترافیکی رنگ آمیزی شده و به زودی 
جزیزه های ترافیکی، ورودی خیابان ها و میادین 
گل آرایی خواهد شــد، گفت: نصب پرچم و بنر، 
آماده ســازی چراغ های راهنمایی، آذین بندی و 
نورپردازی معابر و میادین ســطح منطقه دو از 
مهم ترین برنامه هایی اســت که تا پایان اسفند 
تکمیل می شــود. مسئول ستاد تسهیلات سفر 
منطقــه دو شــهرداری اصفهــان ادامه داد: در 
فرصت باقی مانده تا ایام نوروز برای پاکسازی و 
رفع نواقص مبلمان شــهری، ایمنی آب نماهای 
شهری و فعال کردن آنها و زیباسازی دیواره های 
شــهر اقدام می شود.او اضافه کرد: شست وشو و 
پاکسازی جداره های شهری، حذف زوائد بصری، 
نماسازی و تسریع در تکمیل پروژه های عمرانی 
بخشی دیگر از اقدامات این منطقه در استقبال 
از ســال جدید بوده است.صیرفی نژاد ادامه داد: 
ســاماندهی معابر، رفع نقص تابلوهای ترافیکی 
شــهری، نصب پرچم و رفع نواقص روشــنایی و 
اجرای نورپردازی، رنگ آمیزی نرده های میانی 
خیابان های امام خمینی)ره( و شــهید صمدیه 
لبــاف، رنگ آمیزی جداول معابر اصلی و فرعی 
با شــش طیف رنگی سفید، آبی فیروزه ای )سه 
رنگ(، زرد و مشکی از دیگر اقدامات در آستانه 

نوروز است.

ح و توسعه شرکت برق منطقه ای  معاون طر
سمنان خبر داد؛

اتماماحداثفونداسیونونصب
برجخط63کیلوولت

منطقهویژهاقتصادیگرمسار
ســمنان / گــروه اســتان ها: عملیــات احداث 
فونداســیون و همچنین نصب برج های خط 6۳ 
کیلوولت منطقه ویژه اقتصادی گرمسار به اتمام 
رســید.مهندس اصغر آخونــدی ، معاون طرح و 
توســعه  شــرکت برق منطقه ای سمنان، پروژه 
احــداث و نصب خــط6۳ کیلوولت منطقه ویژه 
اقتصادی گرمسار، را یکی از مهمترین زیرساخت 
های تولید و اشــتغال آفرینی در اســتان عنوان 
نمــود و خاطــر نشــان کرد: احــداث این خط، 
اثــرات مطلوب و مفیــدی را برای رونق صنعت 
در گرمســار، خواهد داشت. مهندس آخوندی ، 
خط6۳ کیلوولت منطقه ویژه اقتصادی گرمسار، 
را از اولویت های پروژه های در دســت اقدام این 
شرکت دانست و افزود : هدف از احداث این خط، 
تامین برق مشــترکان صنعتی منطقه گرمسار و 
ایجاد زیرساخت مناسب جهت توسعه این منطقه 
می باشد که با پیش بینی هزینه ای بالغ بر ۱۷۵ 
میلیارد ریال به انجام خواهد رسید.وی بیان داشت 
:  پــروژه خــط6۳ کیلوولت دومداره منطقه ویژه 
اقتصادی گرمسار، از نوع خطوط هوایی با برج های 
مشبک فولادی، به طول تقریبی ۱۰ کیلومتر می 
باشد که بزودی عملیات سیمکشی و راه اندازی 

این خط نیز آغاز خواهد شد.  
محمد مهدی وحدتی / مدیر دفتر روابط عمومی

طی دهه فجر رقم خورد؛

ساختمان بهرهبرداریاز
مدیریتجهادکشاورزی

مهدیشهر
مهدیشهر / رضائیان 

طی مراسمی با حضور مهندس هاشمی استاندار 
استان ســمنان ،حجت الاســلام والمسلمین 
بارانی امام جمعه شهرستان مهدیشهر ،قاسمی 
ریاســت سازمان جهادکشاورزی استان سمنان 
،اقوامی پناه فرماندار شهرســتان مهدی شــهر 
،مدیران ســتادی و کل اســتان  ،و خانواده های 
معظم شــهداء و ایثارگر و جمعی از عشــایر و 
کشاورزان شهرستان ،ساختمان اداری مدیریت 
جهادکشاورزی شهرســتان مهدیشهر به بهره 
برداری رســید .این ســاختمان در دو طبقه به 
مســاحت ۴۲۰۰مترمربع و با زیربنای به متراژ 
۱۲۰۰مترمربــع با اعتبــاری بالغ بر ۷۴میلیارد 
ریال از محل اعتبارات ملی و اســتانی هزینه و 

بنا گردیده است.

تولیت آستان قدس رضوی:

خادمیارانرضوی،کارآفرینیرا
اعمالخیرانه اولویتخوددر

دهند قرار
مشهد / سمیرا رحمتی

تولیت آســتان قدس رضوی با بیان اینکه باید 
بــه دنبال اقدامات عمیق و مؤثر در امر کمک به 
احســان پذیران بود، نســبت به توجه و اولویت 
قــراردادن کارآفرینی و اشــتغال زایی توســط 
خادمیاران رضوی تأکید کرد.حجت الاســلام 
والمســلمین احمد مروی در دیدار خادمیاران 
رضوی استان خوزستان، اظهار کرد: خادمیاران 
رضوی با فعالیت های خیرانه خود و گره گشایی 
از زندگــی نیازمندان، محبت امام رضا)ع( را در 
دل های مردم می افزایند و این کار تحقق عملی 
ةَ  آیه شــریفه »قُل لاِّ اسَئلُکُم عَلیَهِ اجَرًا الِاَّ المَوَدَّ
فیِ القُربی، ای پیامبر بگو: من هیچ پاداشی از شما 
بر رسالتم درخواست نمی کنم جز دوست داشتن 
اهل بیتم«.وی افزود: محبت و مودت نسبت به 
ذوات مقــدس اهل بیــت عصمت و طهارت)ع( 
دارای اثــرات فــراوان دنیوی و اخروی اســت و 
موجــب کمال دین، هدایت، اطاعت از خداوند، 
پرهیز از گناه و ... است و خادمیاران رضوی که 
در عرصه های مختلف مشغول به خدمت هستند 
باخدمــات خود در ثواب الهی تمام آثاری که در 
ایجــاد محبت اهل بیــت)ع( در دل های مردم 
مترتب است، سهیم هستند.تولیت آستان قدس 
رضوی با بیان اینکه هرکسی در هرکجایی به نام 
امام رضا)ع( گره ای از مشــکلات زندگی انسانی 
بــاز کند، خادم امام رضا)ع( اســت؛ خادمیاران 
رضــوی را به فعالیت هــای عمیق و مؤثر در امر 
کمک به اقشار احسان پذیر توصیه و تصریح کرد: 
توزیع بســته های غذایی حداقل کاری است که 
در حوزه کمک به اقشــار کم برخوردار می توان 
انجام داد، در امدادرسانی ها رویکرد اصلی باید 
معطوف به توانمندســازی و  اشتغال زایی برای 

اقشار بی بضاعت باشد.

با حضور جمعی از مسئولان؛

مراسمافتتاحیهپروژههای
شهر عمرانیشهرداریباقر

شد برگزار
تهران / پریسا میرزایی پندار

مراسم افتتاحیه پروژه های شهرداری باقرشهر در 
حوزه های عمرانی ، فرهنگی و اجتماعی در روز 
چهارشــنبه ۱۰ اسفندماه از ساعت ۱۳ با حضور 
معاون اســتاندار و فرماندار ویژه شهرستان ری، 
شــهردار باقرشهر ، جمعی از مدیران و مسئولین 
شهرســتان ری و شــهرداری باقرشهر و اصحاب 
رســانه برگزار گردید.در حاشــیه این مراســم، 
فرماندار ویژه شهرســتان ری با بیان این موضوع 
که در شهرستان ری به  پیام رهبر معظم انقلاب 
مبنی بر اقدام و عمل جامعه عمل پوشــاندیم، و 
از زحمات مجموعه شهرداری باقرشهر به عنوان 
یک نهاد خدمت رســان و تلاشــگر تقدیر نمود.
محسن قضاتلو شهردار باقرشهر نیز طی گزارشی 
در خصــوص اقدامات صــورت گرفته پرداخته 
واظهــار نمود:  علیرغم شــرایط خاص اقتصادی 
کشــور به لطف خــدا و حمایت و همراهی همه 
همکارانــم در مجموعــه شــهرداری ، اقدامات 
وفعالیتهای ارزشــمندی بــه ویژه در حوزه های 
عمرانــی ، فرهنگی و اجتماعــی با اعتباری بالغ 
بــر ۳۱ میلیــارد تومان صورت گرفت، که در روز 
چهارشنبه ۱۰ اسفندماه تعدادی از این پروژه ها 
به مرحله بهره برداری می رسد .شهردار باقرشهر 
به شرح  اهم این اقدامات پرداخت وگفت: به منظور 
ارتقای جایگاه ورزش و افزایش ســطح آمادگی 
جسمانی و سلامت جامعه شهرداری باقرشهر با 
نگاهی ویژه به ترویج و توسعه امر ورزش و افزایش 
سرانه های ورزشی در سطح شهر، ساخت پروژه 
های ورزشــی را در دســتور کار خود قرار داده و 
اقدام به احداث پروژه های ورزشــی و همچنین 
تجهیز اماکن و مجموعه های ورزشی کرده است. 
پروژه زمین فوتبال و والیبال ساحلی یکی از پروژه 
های بسیار مهم در سطح شهرستان ری و دومین 
زمین فوتبال و والیبال ســاحلی در استان تهران 
می باشــد که با هزینــه ای در حدود دو میلیارد 
تومان در زمینی به مساحت ۲۴۰۰ متر مربع در 
باقرشــهر احداث و به بهره برداری رسید.محسن 
قضاتلو در ادامه افزود : در راستای توزیع متناسب 
و منطقی بودجه های عمرانی در مناطق مختلف 
شــهر و حرکت به ســوی شهری آباد و برخوردار 
در همه مناطق، یکی دیگر از پروژه های شاخصی 
که در سال ۱۴۰۱ توسط شهرداری اجرا گردید، 
آسفالت معابرکوی دانش)چرمسازی( می باشد، 
این پروژه به مســاحت ۱۰۲۰۰ متر مربع شامل 
عملیات زیرســازی و آســفالت و با هزینه ای بالغ 
بر ۴ میلیارد تومان به مرحله بهره برداری رسیده 
است.وی در ادامه افزود: در راستای توسعه و ترویج 
مرکزی جهت آموزش مفاهیم و آموزه های قرآنی 
در باقرشهر، بهره برداری از دارالقرآن عطر فاطمی 
با همکاری مرکز قرآنی حرم حضرت عبدالعظیم 
حســنی)ع(  اجرا گردید.محســن قضاتلو اظهار 
داشــت: ساختمان این مرکز فرهنگی قرآنی، دو 
ســال قبل احداث شــده بود ولی تاکنون از آن 
اســتفاده نشــده بود که با پیگیری های صورت 
گرفته این مرکز  با اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیون 

تومان تجهیز شده و به بهره برداری رسید.

استانها 6

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان عنوان کرد؛

بهبهان کیلوولتارجاندر عملیاتاجراییافزایشظرفیتپست4۰۰ آغاز
خوزستان / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان 
از آغاز عملیات افزایش ظرفیت پست ۴۰۰ به ۱۳۲ کیلوولت ارجان شهر 
بهبهان خبر داد.محمود دشت بزرگ اظهار کرد: با هدف آماده سازی 
و افزایش ظرفیت شــبکه برای پیک مصرف تابســتان ۱۴۰۲، پروژه 
افزایش ظرفیت پست ۴۰۰ کیلوولت ارجان از پست های مهم منطقه 
در بحث پایداری شــبکه، آغاز شــده است.وی افزود: بدین منظور یک 
ترانــس ۳۱۵ مگاولت آمپــری جایگزین ترانس ۲۰۰ مگاولتی موجود 
در پســت ارجان خواهد شــد و ۱۱۵ مگاولت آمپر افزایش ظرفیت 
صورت می گیرد.مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خوزستان با بیان 
اینکه ارزش سرمایه گذاری این افزایش ظرفیت، ۱۲۰۰ میلیارد ریال 

است، تصریح کرد: در حال حاضر دمونتاژ ترانس موجود در پست در 
حال انجام اســت و ترانس ۳۱۵ مگاولت آمپری با ۲۷۵ تن وزن برای 
مونتاژ و نصب، در مســیر حمل به پســت ) اهواز به بهبهان( قرار دارد.

دشــت بزرگ با بیان اینکه تلاش بر این اســت که تا پایان سال جاری 
عملیات نصب و برق داری انجام و پســت وارد مدار شــود، اضافه کرد: 
این افزایش ظرفیت کمک خواهد کرد که شــبکه برق ناحیه ارجان 
)شــرق خوزســتان( که یک منطقه  صنعتی است و شهرستان بهمئی 
استان کهگیلویه و بویراحمد از پایداری بهتری برخوردار شود.شرکت 
برق منطقه ای خوزستان مسئولیت انتقال برق در شبکه انتقال و فوق 
توزیع در دو استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

مدیر کل راهداری استان اردبیل خبر داد؛

و2۰۰ناوگانراهداریبرایارائهخدماتبهمسافراننوروزی آمادگیهزار
اردبیل / گروه استان ها: مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
اردبیل گفت:هزار و۲۰۰ ناوگان مسافری راهداری استان اردبیل برای 
ارائه خدمات به مسافران نوروزی آماده اند. کلیم اله وثوقی در جلسه 
کمیته حمل ونقل ســفرهای نوروزی که با حضور اعضا این کمیته در 
راهداری اســتان اردبیل برگزار شد گفت:۳۰۰ دستگاه اتوبوس،6۵۰ 
دستگاه سواری و ۲۵۰ دستگاه مینی بوس در طرح نوروزی در خدمت 
مردم و مســافران خواهند بود.دبیر کمیسیون مدیریت اجرائی ایمنی 
حمل ونقل اســتان اردبیل با اشــاره به اینکه طرح نوروزی ۱۴۰۲ از 
تاریخ ۲۴ اسفند تا۱۵ فروردین ماه اجرا خواهد شد تصریح کرد:هدف 
از اجرای این طرح رضایت مندی مردم در حوزه حمل ونقل و کیفیت 
بالای خدمات اســت.عضو شــورای ترافیک استان اردبیل در این ایام 
تشــدید نظارت ها بر ترمینال ها وشــرکت های مسافربری وهمچنین 
تجهیزات ایمنی ناوگان ها را از دســتگاههای ذیربط خواســتار شــد و 
خاطرنشان کرد:راهداری استان نیز علاوه بر آماده سازی ناوگان ها در 
خصوص ایمن سازی محورهای مواصلاتی نیز اقداماتی از جمله خط 
کشی،نصب علائم،لکه گیری نصب تابلوها انجام داده است.عضو شورای 
اداری اســتان اردبیل جهت اســتراحت مسافران در بین راه و افزایش 
ایمنی سفر بازدید از مجتمع های خدماتی رفاهی وبین راهی رابسیار 

مهم دانست و اظهار کرد:نمازخانه ،سرویس هایی بهداشتی،رستوران 
ها باید از بهداشت و نظافت لازم برخوردار بوده وشرکت نفت نیز باید در 
تامین سوخت مورد نیاز جایگاههای این مجتمع آمادگی لازم را داشته 
و در ایــن خصــوص تمهیدات لازم را انجام دهند.مدیر کل راهداری و 
حمل ونقل جاده ای استان اردبیل جهت دید بهتر رانندگان در جاده 
و کاهش تصادفات  اجرای روشنایی را در جاده اردبیل سرچم و اردبیل 
مشگین شهر مغان را یاد آور شد و ادامه داد: تیم های امداد خودرویی 

برای ارائه خدمات جرثقیل برای ماشین های سنگین نیز پیش بینی 
کنند که انتظار داریم در این زمینه تدارک لازم انجام و در ایام نوروز 
جرثقیل ها در ۴ محور اصلی استان مستقر باشند. وثوقی با بیان اینکه 
اکیــپ های هلال احمر، اورژانــس، راهداری،پلیس راه،امداد خودرو 
باید در تمامی محور ها حضور مستمر و شبانه روزری خواهند داشت 
افزود:از شــرکت های بیمه نیز در خواســت شده جهت ارائه خدمت به 
مردم در کنار این اکیپ ها خدمات لازم را به مســافران نوروزی ارائه 
دهند.وی ازپاسخگویی شبانه روزی کارشناسان مرکز مدیریت راههای 
استان به درخواست های مردم ومسافران در راهداری استان خبرداد 
و گفت:مردم هرگونه شــکایت و انتقاد خود را با ســامانه ۱۴۱ در میان 
بگذارند و مطمئن باشند که کارشناسان راهداری وحمل ونقل با قید 
فوریت رســیدگی خواهند کرد.مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده 
ای استان اردبیل با اشاره به اینکه شهرداری ها باید درزیباسازی،منظره 
آرایی، پاکسازی و فضاسازی ترمینال ها اقدامالات لازم را انجام دهند 
تصریح کرد:روسای شهرستانهای راهداری با شهرداری ها باید بازدید 
لازم را از ترمینال ها داشــته و مدیران فنی شــرکت های مســافربری 
موظفندنقــص هــای ایمنی و تجهیزات ایمنی ناوگان نظارت ها جدی 

داشته باشند.

همزمان با سفر رئیس جمهور؛

بهبهرهبرداریرسید آبرسانیاستانبوشهر 3پروژهشاخص
بوشهر / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب از افتتاح ۳پروژه آبی در استان بوشهر همزمان با 
سفر رئیس جمهور خبرداد.ابوالحسن عالی مدیرعامل آب و فاضلاب استان بوشهر در حاشیه این مراسم در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: فاز اول طرح آبرسانی به شهرستان جم ۲ شهر و روستاهای تابعه با جمعیت 
۱۲۰ هزار نفر را تحت پوشش قرار می دهد.وی خاطرنشان کرد: این طرح شامل ۲ بخش آب شیرین کن و 
خطوط انتقال و شبکه برق است و منبع تأمین آب آن در حال حاضر خط انتقال کوثر است.مدیرعامل آب 
و فاضلاب استان بوشهر گفت: این طرح دارای ۴۲ کیلومتر خط انتقال آب و ۳۱ کیلومتر خط انتقال برق 
و 6 باب مخزن به ظرفیت ۵۰ هزار مترمکعب است.وی بیان کرد: این طرح دارای ۳۵ دستگاه الکتروپمپ 
و هشــت پســت برق بوده و کل اعتبار این پروژه هشــت هزار و ۴۱۰ میلیارد ریال اســت.مدیرعامل آب و 
فاضلاب اســتان بوشــهر همچنین گفت: آب شیرین کن شماره ۲ بوشهر دارای ظرفیت ۳۵ هزار مترمکعب 
است که عملیات اجرایی از سال ۱۳9۷ آغاز شد.عالی اضافه کرد: این طرح شامل تأسیسات و خط انتقال 
به طول هفت کیلومتر اســت و دارای ســالن به مســاحت چهار هزار و ۵۰ مترمربع و مخزن آب خام آبگیر 

۱۷۰ هزار مترمکعب و حجم مخزن آب پاک هزار مترمکعب اســت.وی بیان کرد: آب شــیرین کن شــماره 
۲ بوشهر دارای خط انتقال برق به طول پنج کیلومتر است که اعتبار کل آن ۱۲ هزار میلیارد ریال است.

آبشیرینکنوحدتیهودالکیافتتاحشد
عالی بیان کرد: آب شیرین کن وحدتیه و دالکی با ظرفیت 6 هزار و ۵۰۰ متر مکعب در شهرستان دشتستان 
احداث شــده اســت.وی اضافه کرد: منطقه تحت پوشــش این آب شــیرین کن شهرهای وحدتیه و دالکی و 
روستاهای مسیر است.عالی ادامه داد: منبع تأمین آب خام آن رودخانه دالکی است و دارای حجم مخزن 
آب پــاک ۴۳۲ متــر مکعــب و ســالن ۵۰۰ متر مربع با تصفیه اصلــی و حجم مخزن خام ۲ هزار مترمکعب 
اســت.مدیرعامل آب و فاضلاب بوشــهر خاطرنشــان کرد: یک کیلومتر خط انتقال برق و ۳.۵ کیلومتر خط 
انتقال آب پاک در این پروژه اجرا شده است که اعتبار کل آن ۲ هزار میلیارد ریال است.وی افزود: با توجه 
به تأمین آب شهرســتان دشتســتان از خط کازرون ایجاد این پروژه در شهرســتان دشتســتان می تواند در 

رفع مشکلات و پایداری تأمین آب در این شهرستان را کاهش دهد.
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کوتاه از جامعه

بیماراننیازمندافزایشیافت حمایتبیمارستانهااز

چتر سبز مددکاران اجتماعی بر سر نظام سلامت
  پریسا سیدیان / گروه جامعه

بهبود وضعیت ســلامت جامعه دیگر تنها 
جنبــه زیســتی را در برنمی گیرد و ابعاد 
روانی و اجتماعی آن نیز از اهمیت فراوانی 
برخــوردار اســت. مــددکاری اجتماعی 
حرفه ای است که با همین دیدگاه زاده شد 
و اکنون روش های گوناگون فردی، گروهی 
و اجتماعی آن در بهبود وضعیت ســلامت 
جوامع تأثیرگذار است و در نظام بهداشت 
و درمان تمامی کشــورهای توسعه یافته و 
در حال توسعه جایگاه ویژه ای دارد. حضور 
مــددکاران اجتماعی در نظام ســلامت 
ایــران نیز به چندین دهه قبل برمی گردد 
و در اکثر بیمارســتان های دولتی، بخشی 
تحت عنــوان مــددکاری اجتماعی وجود 
داشــته و دارد.دکتر ســید محمد حسین 
جــوادی، رییس اداره مددکاری اجتماعی 
وزارت بهداشت درباره خدمات مددکاری 
اجتماعی در نظام ســلامت، گفت: با توجه 
بــه اینکه در جامعه ما در شــرایط فعلی، 
مشکلات اقتصادی بیش از سایر مشکلات 
مهم  تلقی می شــود، مددکاران اجتماعی 
بیشــتر در حوزه موضوعــات اقتصادی از 
بیمــاران حمایت می کنند؛ درحالی که بر 
اســاس مطالعات انجام شــده کمتر از ۲۰ 
درصــد خدمات مــددکاران اجتماعی در 
حوزه حمایت اقتصادی اســت. بر اساس 
سند اعتبار بخشی بیمارستان ها، حمایت 
از گروه های آسیب پذیر و پرخطر بر عهده 
مــددکاران اجتماعی اســت؛ حال تصور 
کنید در بیمارســتان ها گروه های پرخطر 
شــامل چه کســانی می شوند؟ وی افزود: 
بیمارانــی که دچار کودک آزاری شــدند، 
کســانی که تجربه خشونت خانگی دارند، 
بیمارانــی که ســوء مصرف مــواد مخدر 
دارنــد، بیمارانی که اقدام به خودکشــی 
کردنــد، مادران بــاردار پرخطر )مصرف 
کننــدگان مواد مخدر(، کســانی که نزاع 
و درگیــری داشــتند، افــراد بی خانمان،  
کســانی که دچار اختلالات ســایکوتیک 
هســتند، بیماران مجهول الهویه، بیماران 
صعب العــلاج و... نیازمنــد حمایت ویژه 
ترخیــص و پس از ترخیص هســتند که 

مــددکاران باید آن را انجام دهند.او ادامه 
داد: معنــای حمایت مددکاران اجتماعی 
از بیمار در بیمارســتان ها و مراکز درمانی 
یعنی اینکه مجموعه ای از خدمات شــامل 
ارزیابی روانی و اقتصادی، مشــاوره فردی، 
آموزش خانواده، حمایت یابی، مداخله در 
بحران و... به فردی که نیازمند این جنس 
از کمک اســت ارائه شــود. به طور کلی 
مددکاری اجتماعی بیمارستان، مدیریت 
مــورد می کنــد و بیمــاران را چه هنگام 
بســتری بودن و چه پس از ترخیص مورد 
حمایــت قرار می دهند.به عنوان مثال در 
برخی موارد ممکن است فرد همراه بیمار 
نیاز به اقامت در همراه ســرا داشــته باشد 
که مددکار اجتماعی ما با حمایت یابی ها، 
اســکان این افراد در همراه سراها را انجام 
می دهد. یا ممکن اســت در موارد کودک 
آزاری با مراجــع قضایی هماهنگی هایی 
صــورت گیرد که مــددکار اجتماعی در 
عین آموزش به خانواده با سیستم قضایی 
هم هماهنگ می شــود که اگر نیاز اســت 
کــودک پــس از ترخیص در مکانی خارج 
از محل زندگی خانواده ســاکن شود، این 
امکان فراهم باشــد.وی بــا بیان اینکه دو 
سیاســت در رابطه با همراه ســراها وجود 

دارد، توضیح داد: سیاست اول این بود که 
برای بیمارستان هایی که مراجعات زیادی 
دارند، همراه ســرا دایر شود که ۸۰ همراه 
ســرا هم در این زمینه وجود داشت و این 
امر نکات مثبت و منفی زیادی داشــتند. 
سیاست دیگر این بود که بیاییم از ظرفیت 
خیریه ها استفاده کنیم و از هتل ها و NGها 
برای اسکان خانواده های بیماران استفاده 
کنیم. در همراه سرای آنلاین که با خیریه 
"رها" همکاری می کنیم سال قبل ۸۰ هتل 
و مهمانســرا در ۳ اســتان که بیشــترین 
مراجعات را داشتند شامل تهران،  خراسان 
رضوی و فارس این کار انجام شد. برای سال 
جاری نیز اسکان نزدیک ۵۵ هزار نفرشب 

را در تهران پوشش دادیم.

تدویناستانداردهایی
برایدربرگیریبیمارانبیشتر

رییــس اداره مــددکاری اجتماعی وزارت 
بهداشــت، گفت: مجموعه این مداخلات بر 
اساس اســتانداردهایی تدوین شده است؛ 
اســتاندارد ارزیابی خانوادگی _ اجتماعی 
بیمار، اســتاندارد مــددکاری اجتماعی و 
خدمات تعاملی نگارش شــده است.وی با 
اشاره به اینکه بخش عمده ای از مددکاری 

اجتماعــی ما جنبه کیفی دارد، اظهار کرد: 
همین سبب می شــود خدمات ما آنچنان 
کــه باید به چشــم نیاید، امــا می دانیم که 
اقداماتی از این دست سبب تقویت آرامش 
بیمــاران و خانواده هــا می شــود. مداخله 
مــددکاران باعث پیشــگیری از بســتری 
مجدد در بیمارســتان ها می شــود که این 
امــر در بیماران دارای اختلال روانی مزمن 

بیش از سایرین مشهود است.

دسترسیعادلانهبهخدمات
بهداشتیباهمتمددکاران

رییس اداره مــددکاری اجتماعی وزارت 
بهداشت با تاکید بر اینکه مداخله مددکاری 
اجتماعی باعث افزایش دسترسی عادلانه 
به خدمات بهداشــتی و درمانی می شود، 
تصریــح کرد: مولفه هــای اجتماعی موثر 
بر ســلامت در حوزه مراکز درمانی کمتر 
مورد توجه اســت و بیشــتر به جنبه های 
جسمی فکر می شود که این سبب می شود 
تاثیرگذاری خدمات مددکاری اجتماعی 
کمتر به چشــم بیاید البته؛ نظام سلامت 
طی سالیان اخیر در جذب نیروی انسانی 
مددکاری و تربیت این افراد توجه ویژه تری 
داشته است اما این توجه باید افزایش یابد.

لزومجذبمددکارانمتخصص
برایبهبوداستانداردها

وی درباره نحوه جذب مددکاران اجتماعی 
برای اشــتغال در بیمارستان ها، بیان کرد: 
قبلا شــاخص تعداد مددکار به تخت، برای 
هر ۲۰۰ تخت بســتری یک مددکار بود که 
اکنون به استاندارد ۷۴ تخت و یک مددکار 
رسیده ایم اما، بازهم متناسب با نوع بیماری 
این استاندارد متفاوت است؛ به عنوان مثال 
در بیمارســتان های روانپزشــکی هــر ۲۰ 
تخت یک مددکار اجتماعی لازم دارد یا در 
بیمارســتان های آنکولوژی کودکان هر ۱۰ 
تخت یک مددکار اجتماعی نیاز دارد اما در 
بیمارستان های عمومی این عدد بین ۷۰ تا 
۸۰ متغیر است. البته نیاز به جذب مددکاران 
بیشــتری داریم.وی با تاکید بر لزوم جذب 
مددکار متخصص در نظام ســلامت،  اظهار 
کرد: تا سه سال قبل گروه های مختلف مانند 
روانشناســان، فارغ التحصیلان رشته علوم 
اجتماعی و ... در پست مددکاری اجتماعی 
بیمارستان ها جذب می شدند اما اکنون سه 
سال است که بر اساس آزمون ها، تنها اقدام 
به جذب کســانی می کنیــم که مددکاری 
اجتماعی خوانده باشــند و بعد از آزمون هم 
می بایســت تحت مصاحبــه تخصصی قرار 

گیرند که این یکی از نقاط قوت کار است.

برنامهریزیافزایش۱5درصدی
درجذبمددکارانطی5سال

وی افــزود: پیرو برنامه ریزی های معاونت 
درمان و معاونت توســعه وزارت بهداشت 
مقرر شــده اســت که تا طی ۵ سال آینده 
ســالی ۱۵ درصــد افزایــش در جــذب 
مددکاران داشــته باشیم که در این مورد 
باید ســازمان برنامه و بودجه به کمک ما 
بیاید که به اســتانداردهایی که پیش بینی 
کرده ایــم، برســیم. در حال حاضر حدود 
6۵۰ بیمارســتان دولتی در کشور وجود 
دارد کــه ۱۱۵۰ مددکار اجتماعی در این 
بیمارستان ها مشغول به کار هستند. نیمی 
از این افراد قرارداد رسمی یا پیمانی دارند 
و نیم دیگر نیز به صورت شرکتی و طرحی 

فعالیت می کنند.

7جامعه
نایب  رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس: 

عاملمسمومیتدانشآموزان
است چندگاز یکیاترکیبیاز

نائب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
که هفته گذشــته به نمایندگی از کمیســیون 
بهداشــت و درمان مجلس جهت بررســی علل 
مســمومیت دانش آموزان به قم سفر کرده بود، 
در رابطــه با ماجرای مســمومیت دانش آموزان 
در برخی نقاط کشــور، اظهار کرد: بررسی های 
انجام شده توسط متخصصان، نمونه برداری ها و 
آزمایش های انجام شده نشان می دهد که عامل 
مسمومیت، استنشاقی است. مرتضی خاتمی با 
بیان اینکه عامل مسمومیت دانش آموزان ممکن 
است یک یا ترکیبی از چند نوع گاز باشد، افزود: 
گاز N2 موجــود در این گروه، علائم و تظاهرات 
بالینــی را توجیه نمی کند ولی گازهای دیگری 
که در این محیط ها جداسازی شده اند علائمی 
منجمله بی حسی اندام را توجیه می کند. وی در 
رابطه با علائم مسمومیت دانش آموزان، تصریح 
کرد: طبق شــواهد بالینی افرادی که مســموم 
شــدند، مســمومیت ناپایدار و زودگذر داشته 
و آزمایشــات آنان طبیعی اســت ولی در عین 
حال ســبب بروز حالت تهوع، اســتفراغ، سرفه، 
تنگی نفس، ســرفه و ... می شــود.وی با اشاره به 
برگزاری جلسات متعدد در خصوص مسمومیت 
دانش آموزان، گفت: طبق بررسی ها و پیگیری ها، 
تاکید شد عامل یا عاملان احتمالی مسمومیت 
دانش آموزان ، در کمترین زمان ممکن مشخص 
و به اطلاع عموم برسد. خاتمی با اشاره به نگرانی 
جامعه به خصوص اولیاء دانش آموزان، خواستار 
شناسایی فوری عامل یا عوامل احتمالی حوادث 
اخیر در مدارس کشــور شد و خاطرنشان کرد: 
سســتی و مسامحه در این زمینه به هیچ عنوان 

قابل قبول  نیست.

رئیس آزمایشگاه ملی آنفلوآنزا و سرخک 
اظهار کرد:

کشور افزایشسرخکدر
طیسالجاری

رئیس آزمایشگاه ملی آنفلوآنزا و سرخک با اشاره به 
وضعیت بیماری سرخک در کشور، گفت: ایران در 
منطقه مدیترانه شرقی سازمان جهانی بهداشت 
قرار دارد و در این منطقه از بین ۲۲ کشور، ایران 
ســومین کشوری بود که تاییدیه حذف سرخک 
بعد از عمان و بحرین دریافت کرده است. تاییدیه 
حذف سرخک هر سه سال یکبار مورد بررسی قرار 
می گیرد و در سال جاری برای دومین بار تاییدیه 
حذف سرخک مورد تایید قرار گرفت.بنابراین ما 
در مرحله حذف ویروس سرخک قرار داریم، گفت: 
البته وقتی از حذف ســرخک در کشــور صحبت 
می کنیم، به این معنا نیست که سرخک اصلا در 
ایران وجود ندارد، بلکه مفهومش این است که با 
توجــه به ژنوتایپ و زیــر مجموعه ژنو تایپ های 
متعددی که در کشــور در حال چرخش هستند، 
ژنوتایپی به طور ممتد در طی ســال در کشور در 
حال چرخش نباشد. در حالی که بعضی ژنوتایپ ها 
کــه ممکن اســت غیربومی و در واقــع وارداتی 
باشند، در زمان محدودی در کشور گردش دارند 
و ســپس متوقف می شوند.دکتر طلعت مختاری 
 آزاد افزود: ســال ۱۴۰۱ موارد سرخک در کشور 

افزایشی بوده است.

معاون پیشگیری از معلولیت های سازمان 
بهزیستی کشور خبر داد؛

غربالگریرایگاندمانس
سالمندان لزایمر وآ

معاون پیشــگیری از معلولیت های مرکز توسعه 
پیشــگیری و درمان اعتیاد ســازمان بهزیستی 
کشور با اشاره به اینکه از میان جامعه افراد بالای 
6۵ سال حدود ۵ درصد مبتلا به دمانس متوسط 
و شــدید هســتند، معتقد است که تشخیص به 
موقــع دمانس و آلزایمر می تواند از افت عملکرد 
فرد جلوگیری کند. هر یک سالی که این بیماری 
زودتر شناســایی شود می توان افت عملکرد فرد 
را پنج ســال به تعویق انداخت. در همین راســتا 
پــس از نشســت های متعدد با کارشناســان و 
متخصصــان حوزه طــرح غربالگری اختلالات 
شناختی )دمانس و آلزایمر( در سالمندان 6۰ تا 
۷۵ ساله در تابستان سال جاری تدوین شد.افروز 
صفاری فرد  با بیان اینکه طرح مذکور دارای چهار 
مرحله آگاه سازی، غربالگری، تشخیص و درمان 
و توانبخشی است، گفت: غربالگران آموزش های 
لازم را دریافت و تســت های غربالگری برای شان 
تعریف شده است. در این میان به واسطه تعامل 
موجود میان این موسسات و اداراتی مثل سازمان 
بازنشستگی و شهرداری ها که سالمندان مراجعه 
دارنــد، غربال به صــورت رایگان برای آنها انجام 
خواهد شد.به گفته وی، هزینه درمان دمانس و 
آلزایمر بر عهده افراد است. البته افرادی که دمانس 
برای آنها تشــخیص قطعی داده شده می توانند 
از طــرف صندوق حمایــت از بیماران خاص نیز 
کمک هزینه های مربوط به درمان و توانبخشــی 

را دریافت کنند.

درختان
ازطلایسبز نعمتیفراتر

   بردسکن کاظم شیبانی
 روزگار

درختــان ریه های با 
ارزش زمین هستند 
و وجوشــان اهمیت 
بالایــی برای زمین و 
ســایر موجودات زنــده اش دارد. ضرورت 
و اهمیت وجود درختان بر هیچ شــخصی 
پوشــیده نیســت و همه بر این واقفیم که 
درختان نماد آبادانی، شاخص سرسبزی و 
خرمــی، مظهر زندگی، باعث لطافت و زیبا 
ساختن هوا و در نهایت موجب آسایش و رفاه 
مردم و پاکی طبیعت هستند.در باب درخت 
و درختــکاری نیز روایات زیادی داریم که 
بیانگر اهمیت این موضوع می باشد به عنوان 
مثال در روایتی معتبر از معصومی نقل شده 
اســت کــه »حتی اگر دیدیــد قیامت بر پا 
شد و شما مشغول کاشتن درخت هستید، 
از ایــن عمل نیک خود دســت برندارید«.
بــا توجه به اهمیت بــالای این موضوع در 
تقویم کشــورمان روز پانزدهم اســفند ماه 
روز درختکاری نام گذاری شــده اســت و 
هر ســاله در این روز کارهای ارزشــمندی 
در رابطــه بــا منابع طبیعی و اهمیت توجه 
و حفاظت از این گنجینه سرســبز و پاک 
کننده انجام می پذیرد.رهبر فرزانه کشــور 
نیز بارها درباره اهمیت کاشــت و حفاظت 
از درختان و منابع طبیعی سخن گفته اند 
و تاکیــد کرده انــد : »جنگل ها و مراتع ما، 
هم ریه های تنفّســی شهرها و محیط های 
زندگی انــد، هم نگهبان خاک اند و خاک را 
که این همه درباره  اهمّیّت اش گفتیم، حفظ 
می کننــد؛ این جنگل ها را باید حفظ کرد. 
متأســفانه در بخش های مختلف کشــور، 
ایــن جنگل های متراکم و انبوه بعضاً مورد 
چپــاول و غارت و بی توجّهی و بی اهتمامی 
قــرار می گیرد. من تأکیــد می کنم اجازه 
ندهید به جنگل ها دســت درازی شــود«.
حــالا بــا توجه به اینکه همــه به ضرورت 
وجود درختان واقفیم، چه زیباســت اگر به 
جای آسیب رساندن به درختان و طبیعت 
اطرافمــان، همه با هم به دنبال گســترش 
یک فرهنگ ناب باشــیم، فرهنگی که هم 
کار خیر اســت و هم باعث دلگرمی و زنده 
نگه داشتن یادها می شود که زحمت زیادی 
هم برایمان نخواهد داشت و همه می توانیم 
در آن ســهیم باشیم و این فرهنگ چیزی 
نیســت جز کاشتن درخت بیاد عزیزانمان، 
آری بیایید از این به بعد با تولد هر نوگلی در 
خانوادمان درخت بکاریم، با از دست دادن 
هــر عزیزی از خانــواده و اقوام مان درخت 
بکاریم بی شــک کاشــت درخت باعث می 
گــردد مهری در دلمان جاودانه شــود و تا 
نفس می کشیم یاد عزیزانمان در وجودمان 
باقی بماند. در انتها باید بر حســب وظیفه 
این نکته را هم اذعان کنم که خوشبختانه 
در چند سال اخیر شهرستان بردسکن، هر 
چــه در موضوعــات و موارد دیگر کم کاری 
به خود دیده در موضوع کاشــت درختان، 
شاهد خواســتن و همتی مثال زدنی بوده 
است که این مهم جای تقدیر بسیاری دارد، 
اما نباید کار را تمام شــده دانســت، کاشت 
نهال را متوقف کرد و از موضوع رســیدگی 
غافل شد. اکنون باید حفاظت و نگهداری به 
منظور از بین نرفتن نهال های کاشته شده 
هدف باشد چون مهم تر از کاشت نهال ها 
نگهداری و رسیدگی به آن ها می باشد که 
باید این مورد نیز با جدیت و تلاشی بسیار 
زیاد پیگیری و دنبال شود تا حاصل زحمت 
اولیه به بار بنشیند و در سال های آتی شاهد 
سرســبزی و ثمربخشی نهال های دیروز و 
درختان فردا باشیم که این مهم تلاش بی 
وقفه مسئولان مربوطه و دلسوزی و همت 

همه ی مردم شهرستان را می طلبد. 

ورودسامانه
بارشیجدیدکشور

بر اســاس تحلیــل نقشــه های همدیدی 
و  آینده نگــری ســازمان هواشناســی روز 
دوشنبه با ورود سامانه بارشی به غرب کشور 
به تدریــج در غرب اســتان های آذربایجان 
غربی، کردســتان، کرمانشاه و شمال ایلام 
بارش  روی می دهد.روز سه شــنبه گســتره 
فعالیــت ســامانه بارشــی در غرب،  جنوب 
غــرب،  دامنه های جنوبــی البرز و مناطقی 
از اصفهان و کردســتان اســت. همچنین با 
شــمالی شدن جریانات روی دریای خزر در 
استان های گیلان، مازندران و گلستان بارش 
رخ می دهد. در این روز شــدت بارندگی ها 
برای اســتان های خوزستان،  چهارمحال و 
بختیاری و ارتفاعات البرز اســت.بر اســاس 
اعلام ســازمان هواشناسی روز چهارشنبه 
فعالیت ســامانه بارشــی ضمن تشدید در 
مناطق یاد شــده، شــمال شرق کشور را نیز 

تحت تاثیر قرار می دهد.

خبر ویژه

رئیس دانشگاه فرهنگیان با بیان اینکه شورای عالی انقلاب فرهنگی بسته 
سیاستی کیفیت بخشی دانشگاه فرهنگیان را در دستور کار خود دارد و 
تا کنون یک ماده از آن  را تصویب کرده  است، گفت: مطابق این مصوبه، 
دانشگاه فرهنگیان مکلف شده آیین نامه جذب نخبگان دانش آموزی را 
تدوین کند. همچنین دانشگاه فرهنگیان مکلف شده با همکاری مراجع 
مربــوط کنکور اختصاصی تربیــت معلم را راه اندازی کند که امیدواریم 
سال ۱۴۰۳ با رویکرد استعدادیابی برگزار شود.رضامراد صحرایی با بیان 
اینکه همچنین به آیین نامه صلاحیت حرفه ای و ورود دانشجومعلمان به 
سیستم آموزشی پس از اخذ گواهی صلاحیت معلمی اشاره کرد و گفت: 

اصلاح ساختار دانشگاه نیز از جمله مصوبات هیئت امنا است و بر اساس 
آن پردیس های هر اســتان جمع و در هر اســتان یک دانشگاه فرهنگیان 
خواهیم داشت.شیوه های جذب جدید دانشجومعلم پیشنهاد و تصویب 
شــده است که شــیوه دو مدرکی از جمله آنهاست و دانشگاه فرهنگیان 
با مشــارکت دانشــگاه های دیگر، دانشجو معلم تربیت می کند و دانشجو 
پس از دو ســال تحصیل در دانشــگاه مادر، به دانشگاه فرهنگیان منتقل 
می شــوند و در نهایت هم دو مدرک از دو دانشــگاه دریافت می کنند. 
آموزش ریاضی، فیزیک، شــیمی، زیســت شناسی و کودکان با نیازهای 
ویژه، پنج رشته ای هستند که فعلا برای این شیوه در نظر گرفته شده اند.

رئیس دانشگاه فرهنگیان خبر داد؛

تصویبشیوههایجذبجدیددانشجومعلم

تک خبر

اینفوگرافی 

ایرانیهاچقدر
برایبازیهای
دیجیتالهزینه

کردند؟
میزان هزینه کرد 

بازیکنان ایرانی در 
سال ۱4۰۰ برای 

 بخش نرم افزار 
دو هزار و 6۱2 میلیارد 
تومان برآورد می شود.

پلیس اعلام کرد؛

بهشهروندان هشدار
قالیشویی مجاز دربارهشرکتهایغیر

معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی ضمن هشدار به شهروندان برای 
گرفتار نشــدن در دام شــرکت های غیرمجاز قالیشویی گفت: با توجه به روزهای 
پایانی سال و رسوم دیرینه نظافت و خانه تکانی عده ای افراد کلاهبردار با درج 
آگهی های تبلیغاتی در معابر، پیامک و فضای مجازی در پوشش مراکز و شرکت 
های قالیشــویی در کمین اغفال شــهروندان هستند. سرهنگ عبداله چولکی با 
بیان اینکه در ماه اســفند پرونده هایی با مضمون ســرقت فرش از طریق مراکز 
قالیشــویی غیرمجاز در ادارات پلیس آگاهی تشــکیل می شــود، افزود: برخی از 
این افراد ســودجو انواع آگهی های تبلیغاتی که اغلب فقط شــماره و بدون اینکه 
آدرسی باشد را در سطح شهر توزیع می کنند. معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
پلیس آگاهی تصریح کرد: این شــرکت های غیرمجاز با اجاره دفتر یا پیشــنهاد 
اجاره ماهیانه بالا و تهیه اســناد جعلی در این ایام به فعالیت پرداخته و پس از 
جمع آوری فرش های ســفارش گرفته، متواری می شــوند. وی توصیه کرد: برای 
گرفتار نشــدن در دام این مجرمان شــهروندان باید قبل از هرگونه اعتماد به این 
شرکت ها در هنگام مراجعه آنها کارت شناسایی از آنها خواسته و یا حتما شماره 
خودرو را برای پیگیری در صورت به وجود آمدن مشکل یادداشت کنند. سرهنگ 
چولکی خاطر نشان کرد: شهروندان برای اطمینان بیشتر از صحت فعالیت این 
شــرکت ها از اتحادیه صنف قالیشــویان استعلام کنند چراکه فعالیت این مراکز 
موظف به گرفتن مجوز از اتحادیه هستند. معاون مبارزه با جعل و کلاهبرداری 
پلیس آگاهی در پایان تاکید کرد: برخی هموطنان پس از شســتن، فرش های 
خود را برای خشــک شــدن روی دیوار یا پشــت بام قرار می دهند که افراد سارق 
با سوءاســتفاده از این فرصت آن ها را ســرقت می کنند به همین دلیل توصیه 
می شــود برای جلوگیری از ســرقت، فرش را در مکانی قرار دهید که به کوچه و 

خیابان مشرف نباشد.
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فراخوانفراخوان

معاونت فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری دورود

معاونت فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی شــهرداری دورود در نظر دارد 
نمایشــگاه نــوروزی )بهــاره( جنــب هتــل شــهرداری را بــه متقاضیــان 

واجــد شــرایط واگــذار نمایــد.
لــذا متقاضیــان می تواننــد پیشــنهادات خــود را تــا تاریــخ 17/12/1401 
بــه معاونــت فرهنگــی، اجتماعــی و ورزشــی شــهرداری دورود واقــع 
در شــهرداری _  طبقــه دوم _ معاونــت فرهنگــی، اجتماعــی و ورزشــی 

شــهرداری دورود تحویــل نماینــد. 

شرایط:
* برگزاری 10 شب جنگ شادی 

* 10 غرفــه بــه صــورت نیم بهــا و 5 غرفــه بــه صــورت رایــگان در اختیــار 
ی شهردار

* اجاره هر غرفه مبلغ یک میلیون تومان
* کلیه مراحل با نظارت کامل و طبق قرارداد شهرداری می باشد.

به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید اندیشه مسابقه والیبال خیریه بین تیم های شرکت عمران ، لیلیان پالاس و هنرمندان 
کشــور در مورخ یازدهم اســفند ۱۴۰۱ با حضور جمعی از هنرمندان و مســئولان شــهری در ســالن ایثار شــهر جدید اندیشه برگزار گردید . 
این مســابقه که با هدف حمایت از مردم شــریف و زلزله زده خوی همچنین انجام هدفمند مســئولیت اجتماعی شــرکت عمران برگزار شد با 

حمایت شرکت کارکیا کوشک و پروژه لیلیان پالاس و استقبال هنرمندان رو به رو شد.
دکتر مســلم خانی در این مراســم ضمن اشــاره به موارد فوق انجام فعالیت های ورزشــی و اجتماعی در شــهر را یکی از اهداف شرکت در سال 

جاری یاد کرد و اظهار امیدواری نمود که مسابقاتی از این دست در سال ۱۴۰۲ در شهر تکرار گردد.

به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید اندیشه در مورخ سوم اسفند ۱۴۰۱ انجام شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهر جدید اندیشه با عنایت به نامه منطقه بندی مدیریت اجرایی 
احداث نســل نو شــهرهای جدید و شــهرک های مسکونی و ابلاغ مسئولیت اجرایی شهر جدید خوارزمی 
از طرف شــرکت مادر تخصصی عمران شــهرهای جدید کشــور به این شــرکت و به منظور پیشبرد اهداف 
مورد نظر بازدیدی روز چهارشنبه مورخ سوم اسفند ۱۴۰۱  با حضور آقای مهندس رشیدی عضو هیئت 
مدیره مرتبط با شهرســازی وآقای مهندس زرندی معاونت شهرســازی شرکت عمران شهر جدید اندیشه 
به همراه کارشــناس مهندســین مشــاور ارگ طرح ارم )مشــاور تهیه کننده طرح جامع( انجام شد. شهر 
جدید خوارزمی در بخش شــریف آباد از توابع شهرســتان پاکدشــت اســتان تهران می باشد. این شهر در 
منتهی الیه استان تهران و در مرز استان سمنان در اراضی پلاک ثبتی جنوب شهرک صنعتی خوارزمی 
در شهرستان پاکدشت به مساحت تقریبی  ۴۱۵  هکتار بر اساس متن مصوبه شورای عالی و با جمعیت 

حداکثر ۳۵۰۰۰ نفر در نظر گرفته شده است.

جدیدخوارزمی شهر جدیدخوارزمیعمراناندیشهاز شهر عمراناندیشهاز

 برگزاری مسابقه والیبال بین تیم های شرکت عمران برگزاری مسابقه والیبال بین تیم های شرکت عمران
 لیلیان پالاس و هنرمندان کشور در ورزشگاه ایثار شهر جدید اندیشه لیلیان پالاس و هنرمندان کشور در ورزشگاه ایثار شهر جدید اندیشه

بیخوابیریسکحملهقلبیراافزایشمیدهد
افرادی که در به خواب رفتن یا خواب ماندن مشکل دارند ممکن است بیشتر در 
معرض حمله قلبی باشند. نکته اصلی تحقیقات جدید این است که بی خوابی را 
با ناراحتی های قلبی مرتبط می کند. به طور خاص، افراد مبتلا به بی خوابی 69 
درصد بیشتر از افراد بدون اختلال خواب با احتمال حمله قلبی روبرو هستند. 
این مطالعه نشان داد که این میزان در میان افراد مبتلا به دیابت و بی خوابی 
حتی بیشتر بود.»یومنا دین«، نویسنده این مطالعه از دانشگاه اسکندریه مصر، 
گفت: »بی خوابی بدن را تحت استرس قرار می دهد که باعث ترشح کورتیزول 
)هورمون استرس( می شود و می تواند آترواسکلروز )تصلب شرایین( را تسریع 
کند. آترواسکلروز به تجمع پلاک در داخل و روی دیواره شریان ها اشاره دارد 

که می تواند زمینه را برای حمله قلبی فراهم کند.« برای این مطالعه، محققان 
داده های بیش از ۱۲۰۰ مطالعه را که شامل نزدیک به ۱.۲ میلیون بزرگسال 
بود، جمع آوری کردند. از این تعداد، ۱۳ درصد )نزدیک به ۱۵۴۰۰۰( بی خوابی 
داشــتند. اکثر آنها ســابقه حمله قلبی نداشتند.پس از 9 سال پیگیری، حدود 
۲۴۰۰ نفر که بی خوابی داشــتند و تقریباً ۱۲۴۰۰ نفر بدون بی خوابی دچار 
حمله قلبی شدند.این مطالعه نشان داد افرادی که پنج ساعت یا کمتر در شب 
می خوابیدند، با بیشترین میزان خطر حمله قلبی روبرو بودند. خواب زیاد نیز 
برای سلامت قلب مفید نبود.افرادی که 6 ساعت یا کمتر می خوابیدند، نسبت 
به افرادی که 9 ساعت می خوابیدند، کمتر در معرض خطر حمله قلبی بودند.

افرادی که در به خواب رفتن یا ماندن در خواب مشکل داشتند، در مقایسه با 
افرادی که این مشکلات را نداشتند، ۱۳ درصد بیشتر در معرض حمله قلبی 
بودند. این مطالعه نشان داد که سایر علائم بی خوابی، مانند خواب آلودگی در 
طول روز، بر خطر حمله قلبی تأثیری ندارند.علاوه بر این، سالمندان مبتلا به 
بی خوابی دو برابر بیشتر از همتایان خود فاقد این اختلال خواب، در معرض 
حملات قلبی بودند. افراد جوان مبتلا به بی خوابی نیز در معرض خطر بیشتر 
حمله قلبی بودند. به گفته محققان، یک رژیم غذایی ســالم و ورزش منظم 
ممکن اســت به کاهش هر گونه افزایش خطر بیماری قلبی در افراد مبتلا به 

بی خوابی کمک کند.

دریچه علم
سرای مشیر شیراز؛ 

میفروشند! آنهنر بهشتیکهدر

ســرای مشیر یا سرای گلشن از قدیمی ترین بازار های 
شهر شیراز است که شباهت بسیاری به بازار وکیل نیز 
دارد. این سرای پر شکوه و زیبا، در گذشته محلی برای 
تجارت بود و امروزه با معماری منحصر به فرد و فضای 
دل فریبش، نظر گردشگران را به سوی خود جلب کرده و 
به جاذبه ای گردشگری در شهر دلربای شیراز تبدیل شده 
است. گوشه گوشه این سرا پر از شگفتی و زیبایی است. 
هنر چشم نواز، معماری ایرانی-اسلامی، حوض بزرگ و 
آبی رنگ صحن سرا، حجره هایی مملوء از صنایع دستی 
و ســوغات شیراز، کاشی کاری های خوش نقش و نگار و 
رنگارنگ و… همگی باعث شده اند تا فضای سرای مشیر 

شیراز بسیار دوست داشتنی و دیدنی باشد. 

تاریخچهسرایمشیرشیراز
قدمت سرای مشیر شیراز، به دوره حکومت قاجاریه در 
ایران باز می گردد. در واقع این بازار پر شکوه و تماشایی، 
به دستور ابوالحسن خان مشیرالملک، در سال ۱۲۸۸ 
هجری قمری بنا شــد. ابوالحسن خان مشیرالملک از 
وزیران وقت ایران در دوره حکومت فتحعلی شاه قاجار 
بود. موقوف نامه ای بر سر در ورودی اصلی سرای گلشن 
شــیراز نصب شده که نشــان می دهد این سرا توسط 
ابوالحسن خان مشیرالملک وقف امام پنجم شیعیان، 
امام محمد باقر )ع(، شــده است. این سرا با حجره های 
مصفا و چشم نوازش، در دوره حکومت پهلوی، در سال 
۱۳۴۸، به دستور فرح دیبا، مرمت و باز سازی شد و جان 
تازه ای گرفت. در جریان باز سازی سال ۱۳۴۸، حوضچه  
سرا به شکل چایخانه درآمد. همچنین اتاق های آن به 
محلی برای برگزاری نمایش هنرهای دستی و محلی 
استان فارس و شیراز، بدل شدند. جالب است بدانید که 
از آن زمان به بعد، برخی سرای گلشن شیراز را سرای 

هنر نیز خطاب می کردند. 

گردشگری

سادهبرایانتقالعکس راهیبسیار
فیسبوکبهگوگلفوتوز وفیلماز

با روشی بسیار ساده می توان عکس ها و ویدیو ها 
را از Facebook بــه Google Photos منتقل 
کرد.فیسبوک امکانات و ابزار های زیادی را برای 
کاربرانی که به دنبال ترک این پلتفرم هستند 
ارائه می دهد. مدتی اســت که فیسبوک امکان 
انتقال داده ها، عکــس ها، پســت ها و ... را به 
پلتفرم های دیگر از جمله Google Photos را 
برای کاربران خود فراهم کرده است.این ویژگی 
قابلیت انتقال مستقیم تمام عکس های ارسال 
شده توســط کاربران به Google Photos را 
داراست. فیسبوک همچنین به کاربران پیشنهاد 
می دهد یادداشت ها و پســت ها را مستقیماً به 
Google Docs منتقل کنند. کاربران فیسبوک 
که می خواهند تمام داده های عکس و ویدئو های 
 Google Photos خود را در این پلتفرم به برنامه
منتقل کننــد، می توانند مراحل زیــر را دنبال 
کنند:فیســبوک را در رایانه خود باز کنید و با 
اطلاعــات کاربری خود وارد شــوید.روی نماد 
نمایه از گوشه بالا سمت راست ضربه بزنید و به 
تنظیمات بروید.در قسمت تنظیمات، از سمت 
 Your Facebook Information چپ بر روی
کلیک کنید.روی دکمه View در مقابل گزینه 
 Transfer a copy of your information
 Google کلیک کنید.ســپس بر روی گزینــه
Photos کلیــک کنید.در صفحــه بعد، روی 
Choose what to transfer کلیــک کنید و 
بررســی کنید که آیا انتخاب ها درست هستند 
یا خیر.در اینجا می توانید انتخاب کنید که تمام 
عکس ها و ویدئو های فیســبوک یا از محدوده 
تاریخی و حتی یک آلبوم خاص منتقل شــود.
در مرحله بعد، روی دکمــه Connect کلیک 
 Google کنید و با مشــخصات ورود به حساب
 Google Docs خود وارد شــوید.برای اتصال
به فیسبوک، با اعتبار Google خود وارد شوید.

به محض اتصال، لینک برای شــروع انتقال در 
فیسبوک ظاهر می شود.هنگامی که همه چیز 
تنظیم شد، روی دکمه Start Transfer کلیک 
کنید، سپس رمز عبور فیســبوک خود را برای 
ادامه روند وارد کنید.پس از تکمیل انتقال، تمام 
 Google Photos عکس ها و ویدئو های شما به
منتقل می شوند.انتقال داده به کاربران این امکان 
را می دهد که از اطلاعات فیسبوک خود در برخی 
پلتفرم هــای دیگر مانند گــوگل درایو و دراپ 

باکس نسخه پشتیبان تهیه کنند.

عکس روز 
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